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SKUPSTINI CRNE GORE

Na osnovu cl. 75 i 77 stav 2 Poslovnika Skupstine Cme Gore, Odbor za politicki sistem, 
pravosude i upravu, sa 73. i 77. sjednice, koje su odrzane 16. januara i 6. februara 2023. godine, 
podnosi

IZVJESTAJ
SA KONTROLNOG SASLUSANJA SA PREDLOGOM ZAKJUCAIG^ NA TEMU: 

„PR1MJENA SPORAZEMA DRZAVNIH TUZILASTAVA CRNE GORE I REPUBLIKE 
HRVATSKE O SARADNJI I GONJENJU POCINILACA KRIVICNIH DJELA RATNIH 

ZLOCINA, ZLOCINA PROTIV COVJECNOSTII GENOCIDA, SA POSEBNIM 
AKCENTOM NA ISTRAGU SLUCAJA „LORA 3“

Odbor za politicki sistem, pravosude i upravu jena 70. sjednici odrzanoj 28. decembra 2022. 
godine, vecinom glasova od ukupnog broja clanova, donio Odluku o odrzavanju Kontrolnog 
saslusanja na temu: „Primjena sporazuma drzavnih tuzilastava Crne Gore i Repuhlike Hrvatske 
o saradnji i gonjenju pocinilaca krivicnih djela ratnih zlocina, zJocina protiv covjecnosti i 
genocida, saposebnim akcentom na istragu slucaja „Lora 3““.

Sjednici su, po pozivu, prisustvovali: Tanja Colan Deretic, drzavna tuziteljka, ministar 
pravde jMarko Kovac i Branimir Janjevic, v.d. generalnog direktora Direktoraia za medunarodnu 
pravosudnu saradnju, kao i predstavnici NVO seklora: Bojana Malovic, pravna savjetnica, iz Akcije 
za ljudska prava, Radan Nikolic, Udruzenje boraca ratova od 1990. godine Cme Gore i Mehdina 
Kasic Sutkovic, koordinatorka informaciono - dokumentacionog centra, ispred Gradanske alijanse.

Predsjedavajuci Momo Koprivica, u uvodnom izlaganju, podsjelio je daje rijec o slucaju 
koji se lice zvjerskog i monstruoznog izivljavanja nad pripadnicima Jugoslovenske narodne armije 
iz takozvane niksicke, savnicke i barske grupe, za koji do sada niko nije pravno odgovarao niti snosio 
bilo kakve konsckvence. Pored toga, naglasio je da Sporazum draavnih tuzilastava Republike Crne 
Gore i Republike Hrvatske iz 2006. godine, shodno analizi odredaba, nije zakljucen na obostranu 
korist strana ugovomica, te daje Kontrolno saslusanje prilika da se ukaze na sve dimenzije istog. To 
se narocito odnosi na dio vezan za podrueje primjene, koji smatra spomim, imajuci u vidu da je 
Sporazumom propisano da cc se odredbe pnmjenjivati samo u predmetima krivicnih dijela ratnih 
zlocina, zlocina protiv covjecnosti i genocida, koji su pocinjeni na podrueju Republike Hrvatske, 
odnosno prema drzavljanima Republike Hrvatske, a ciji pocinioci imaju prebivaliste ili drzavijanstvo 
Republike Cme Gore. Takode je podsjetio na slican Sporazum izmedu Republike Hrvatske i 
Republike Srbije koji ukazuje na nejednaku praksu.
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Imajuci u vidu navedeno, predsjedavajuci je istakao da je civilizacijska obaveza suociti se sa 
svim aspeklima navcdcnog sliicaja, kao i potreba da se utvrdi sta su nasi di-zavni organi uiadili na 
planu gonjenja pocinilaca ovih krivicnih djela i koji su rezuJtati ostvareni u primjeni navedenog 
dokumenta, Tim povodom, ukazao je da je formiran i Pododbor koji ce doprinijeti rasvjetljavanju 
postupanja organa u slucajevima ratnih zlocina. Na kraju, Koprivica je izrazio zahvalnost Radio 
Televiziji Niksic koja je sacinila jedan ozbiljan dokumentarni film koji, bez ikakvih politizacija, 
govoii 0 ovom monslruoznom zlocinu, sa upecatljivim svjedocanstvima i prezenlacijom l elevantnih 
dokaza, o zlocinu bez kazne, i velikom slradanju ljudi razlicitih vjera i nacija, a koji su kao pripadnici 
Jugoslovenske narodnc armije bili zarobljeni i izlozeni zvjerskom posaipanju, a nikad im nijc bilo 
sudeno.

Marko Kovac, ministar pravde, smatra da navedeno Kontrolno saslusanje upravo daje 
podsticaj da ovo veoma vazno pitanje ne bude stavljeno ad acta vec da se, u granicama moguceg i u 
skladu sa nadleznostima, preduzmu sve mjere i aktivnosti kako bi doslo do procesuiranja svih lica 
koja do sada nijesu procesuirana u slucaju „Lora 3“. Tim povodom, osvmuo sc na bilateralnu 
saradnju izmedu Ministarstva pravde Cme Gore i Minisiarstva pravde Republike Hrvatske, navodeci 
da su potpisana tri takva ugovora i to: Ugovor o izrucenju i Ugovor o izvrsenju odluka u krivicnim 
stvarima, potpisani 2011. godine, dok je treci Ugovor o pravnoj pomoci zakljucen jos 1997. godine, 
u vrijeme Savezne Republike Jugoslavije, sto daje osnov i mogucnost za dalju saradnju. U 
konkretnom slucaju, ministar Kovac je naveo da se od strane hrvatskog pravosuda i tuzilastva moze 
zatraziti urgencija i da Ministarstvo pravde stoji na raspolaganju za bilo kakvu pomoc, podsjecajuci 
da se zamolnice upucuju preko resomih ministarstava pravde, kao centrainih organa, i da se samim 
tim mogu ukijuciti kao posrednici. Kada je rijec o Sporazumu izmedu tuzilastava Republike 
Hrvatske i Republike Crne Gore, ministar se saglasio da u istom postoji ocigledna asimetricnost u 
pravima i obavezama i da u momentu potpisivanja strane ugovomice nijesu bile ravnopravne. 
Shodno tome, misljenja je da bi isti trebalo revidirati, napominjuci da je u ovom slucaju nadlezno 
Vrhovno drzavno tu/.ilastvo koje ga je zakljucilo, s tim da je Ministarstvo pravde spremno da, u 
granicama svojih mogucnosti, pioizi ekspertsku podrsku. Pored toga, dodao je da je medunarodno- 
pravna saradnja moguca i na osnovu Evropske konvcncije o medusobnom pruzanju pravne pomoci 
u krivicnim stvarima, i da u ovom slucaju izostanak odredenih odredbi u sporazumu nije prepreka 
za procesuiranje vec je ocigledno u pitanju nesto drugo, sto je u nadleznosti pravosudnih organa 
Republike Hi'vatske, odnosno hrvatskog tuzilastva i policije.

Tanja Colan - Deretic, drzavna tiiziteljka upucena na rad u Specijalno drzavno 
tuzilastvo, jc navela da je u pitanju odnos tadasnjeg Vrhovnog drzavnog tuzilastva odnosno 
Odjeljenja sa suzbijanje korupcije, organizovanog kriminala, terorizma i ratnih zlocina prema ovom 
slucaju. U vezi sa tim, istakla je da je tadasnje Vrhovno drzavno tuzilastvo, shodno clanku 
objavljenom u Dncvnom listu „Dan“, 10. januara 2009. godine, odnosno povodom izjave Radana 
Nikolica, predsjednika Upravnog odbora udruzenja boraca ratova od 90-tih godina, formiralo 
predmet i krcnulo u istrazivanje pomenutog dogadaja. U vezi sa tim, obratili su se Republici 
Hrvatskoj i dofaili odgovor od Republike Hi'vatske da li se ili ne vodi poslupak u odnosu na ostecene 
drzavljanc Cme Gore, nakon cega su prikupljeni odredeni podaci koji su u dva navrata ustupljeni 
Republici Hrvatskoj, odnosno njihovom nadleznom tuzilastvu. Pored toga, navela je da se Tuzilastvo 
interesovalo za postupanje kolega iz Republike Hrvatske pa je u tom smislu tuziteljka iz .Specijalnog
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drzavnog tuzilastva, 18. jula 2018. godine, u oRvim projekta UNDP-a „Jacanje regionalne saradnje 
u procesuiranju ratnih zlocina" posjelila luzilastvo ii Splitu i od postupajuceg tuzioca dosla do 
podalka, da dokazi koje su oni prikupili u tom predmetu ne pmzaju dovoljno osnova za pokretanjc 
ki'ivicnog poslupka protiv biio kog lica u tom trenutku. Specijalno drzavno luzilastvo je tada, takode, 
predlozilo postupajucim luziocima iz Splita da, ukoliko cijene za potrebnim, mogu da im pruze 
medunarodnu pravnu pomoc, odnosno obave saslusanje lica koja se nalaze na nasoj teritoriji i 
hrvatski tuzitelji su izrazili spremnost da navedenu inicijativu razmotre i obavijeste nase Specijalno 
drzavno tuzilaslvo. Mcdutim, kazala je tuziteljka Deretic, medunarodna pomoc nakon ovog nije 
trazena od Specijalnog drzavnog tuzilastva.

Radaii Nikolic, predstavnik Udruzenja boraca ratova od 1990. godine Crne Gore, 
naglasio je da su se ovim povodom, vise puta, obracali Vrhovnom di'zavnom ruzilastvu Cme Gore, 
upisanoj formi, i da nikada ni na jedan akt nijesu dobili odgovor. Takode se osvmuo i naposljedice 
zakljucenog sporazuma izmedu drzavnih tuzilastava Republike Crne Gore i Republike Hrvatske, 
navodeci da clan 1 tacka c Zakona o hrvatskim braniteljima iz Domovinskog rata i clanovima 
njihovih obitelji apsolutno nema utemeljenje u istini o desavanjima u Hrvatskoj 1991. godine, 
posebno 1992. godine, iz razloga sto su tada i Hrvatska i Crna Gora bile Republike SFRJ, a 
Jugoslovenska narodna armija je bila jedina legalna oruzana armija i jednih i drugih. Samim tim, 
istakao je da se navedeni sporazum treba staviti van snage ili se donijeti novi, jer su sada ratni zlocini 
bili u nadieznosli specijalnog drzavnog tuzilastva Cme Gore. Pored toga, dodao je da je u ovoj 
oblasti nesporan autoritet Sava Strbca, predsjednika Dokumentaciono-informacionog centra 
„Veritas“ iz Beograda, koji je ukazao da Crna Gora, kao drzava nad cijim drzavijanima je izvrseno 
krivicno djelo ratnog zlocina, moze sama procesuirati strane drzavljane zbog izvrsenog zlocina nad 
njenim drzavijanima. Radan Nikolic, takode, smatra da je u pitanju politicki dogovor emogorskog i 
hrvalskog drzavnog vrha kojim se krivicno gonjenje ogranicava samo na ernogorske drzavljane koji 
su izvrsili agresiju na Republiku Hrvatsku, sto cini problem medusobnog odnosa drzava. Sa druge 
strane, istakao je da se ovim problemom bavila i Savezna Republika Jugoslavia i Drzavna zajednica 
SCG, i da se u jednom od izvjestaja SRJ iz 1992. godine navodi da se, u pogledu odgovomosti za 
izvrsene zlocine u gradanskom ratu koji jos traje na teritoriji bivse SFRJ, moraju razlikovati i utvrditi 
dvije vrsle odgovomosti i to; za zlocine protiv mira, koji se mogu pripisati onima koji su podsticali 
i sprovodili razbijanje Jugoslavije, kao i protivustavna secesija republika clanica bivse SFRJ i 
djelovanje niza medunarodnih cinilaca koji su doprinijeli razbuktavanju rata. Pored toga, osvrnuo se 
i na sudsku praksu Vrhovnog suda Srbije prema kojoj steta prouzrokovana pripadnicima bivse JNA, 
do dana njihovog medunarodnog priznanja od strane Generalne skupstine Ujedinjenih naeija 
22.05.1992. godine, prouzrokovana je krivicnim djelom oruzane pobune iz clana 124 Krivicnog 
zakonika Jugoslavije. U vezi sa tim, dodao je da u Cmoj Gori ne postoji takva sudska praksa jer nije 
bilo sudenja za ratne zlocine pocinjene nad pripadnicima JNA.

U nastavku iziaganja, Radan Nikolic podsjetio je na saopstenje sa internet stranice Vrhovnog 
drzavnog tuzilastva Cme Gore, od 18. 02. 2008. godine, povodom postupanja emogorskog drzavnog 
tuzilastva u predmetima radnih zlocina Opstina Cajnice i Lora u kojem je, izmedu ostalog, navedeno 
da je kompletna dokumentaeija Udruzenja boraca ratova 90-ih godina Cme Gore koja upucuje na 
dokaze za lica koja su bila zitve ratnog zlocina u vojno istraznom centm Lora u Splitu dostavljena 
Zupanijskom drzavnom odvjetnistvu Split, uz zahtjev da se navodi iste preispitaju i da ,se dostavi

3



povratna inlbnnacija. Tim povodom, Zupanijsko dilavno tuzilastvo u Splitu je 12. aprila 2007. 
godine obavijestilo kancelariju vrhovnog drzavnog tiizioca Cme Gore da su na osnovu dosiavljenih 
materijala prcduzeli kriminalistickii obradu u cilju otJcj-ivanja krivicnih djela i pocinilaca. Pored toga, 
naveo je da su izdali i jedno saopstenje povodom slucaja „Lora 2“, kojim nijesu bili obuhvaceni i 
cmogorski drzavljani koji su stradali u Lori 3. Tada je u reagovanju zupanijskog drzavnog 
odvjetnistva u Splitu navedeno da nikada nije bilo saradnje sa drzavnim tuzilastvom Cme Gore u 
tom slucaju niti obracanja kancelarije Vrhovnog drzavnog tuzioca Cme Gore uz napoinenu da je 
hrvatsko tuzilastvo u slucaju Lora 3 imalo komunikaciju iskljucivo sa tuziocima iz Srbije i Bosne i 
Hercegovine, sto je potvrdeno i od strane zagrebackog tuzilastva. Imajuci u vidu navedeno, Nikolic 
smatra da je javni, odnosno drzavni interes da Cma Gora ovo pitanje dovede do kraja i da otkloni 
istorijsku nepravdu.

Bojana Malovic, predstavnica Akcije za ljudska prava, osvmula se na Sporazum o 
saradnji iz 2006. godine, konstatujuci da je clanom 1 zaista suzena njegova primjena, odnosno da ne 
obuhvata sve ono sto je predvideno u njegovoj preambuli, i da samim tim omogucava odgovoraost 
craogorskih drzavljana odnosno osoba koje se nalaze na teritoriji Cme Gore za ratne zlocine 
pocinjene u Hrvatskoj ali ne i obmuto. Takodeje navela da je sam slucaj „Lora 3“ zapravo i formiran 
na osnovu podataka koji su prikupljeni u prethodna dva postupka, „Lora 1“ i „Lora 2“, a koji su se 
ticali civila i ratnih zarobljenika srpske nacionalnosti i podataka koje je zupanijsko odvjetnistvo u 
Splitu dobilo od Vrhovnog Drzavnog Tuzilastva Cme Gore i Udruzenja boraca ratova iz 1990. 
godine. U vezi sa tim, dodala je da su upitne informacije sa kojima raspolazu da zupanijsko drzavno 
odvjetnistvo u Splitu vec 11 godina zapravo samo sprovodi kriminalisticko istrazivanje o 
okolnostima stradanja zarobljenika u logoru Lora. Naime, kroz svoja saopstenja, oni nisu sporili da 
se radi o ratnim zarobljcnicima sto ukazuje da se radi o ratnom zlocinu, odnosno da su to iica koja 
su uzivala pravnu zastitu prema medunarodnom humanitamom pravu, pa su samim tim trebali makar 
obavjestavati Vrhovno drzavno tuzilastvo Cme Gore o tome sta se u toj istrazi sprovodilo. Medutim, 
ni prethodne godine, a ni ove nisu mogli dobiti informaciju koje su to konkretne radnje koje se 
preduzimaju u ovom predmetu. Pored toga, Malovic je ukazala da pitanje primjene Sporazuma o 
saradnji treba posmatrati i sa jos jednog aspekta, a to je da li je uopste Drzavno odvjetnistvo 
Republike Htvatske ili zupanijsko odvjetnistvo u Splitu ikada dostavilo dokaze o tim cmogorskim 
drzavljanima koji su cinili ratne zlocine na podnicju same Hrvatske, imajuci u vidu informaciju 
drzavnog odvjetnistva Rcpublike Hrvatske da su jos 2009. godine pokrenuli postupak protiv 10 
oficira JNA, medu kojima ima i craogorskih drzavljana, ali da nemaju informaciju da li je od Cme 
Gore ikada trazeno da preuzme krivicno gonjenje za ove osobe, jer Cma Gora nece biti u obavezi da 
ih izruci Republici Hivatskoj.

Mehdina Kasic - Sutkovic, koordinatorka Informaciono - dokumcntacionog centra 
ispred Gradanske Alijanse, u svom izlaganju, nadovezala se na ratne zlocine pocinjene 90-lih 
godina, isticuci da su tada gmbo krsena ljudska prava a da nije bilo odgovornih lica ili su izrecene 
kazne bile jako male, odnosno niko od nalogodavaca nije odgovarao. U vezi sa tim, smatra 
porazavajucim da u protekle tri decenije nije postojala politicka volja da sc bilo sta radi po pitanju 
ratnih zlocina, tj. da se konkretno krene u razresavanje, kaznjavanje i gonjenje zlocinaca, kako bi se 
zadovoljila pravda. Takode je dodala da je ratni zlocin, zlocin protiv covjecnosti i da se tako mora 
tretirati bez obzira sto ne zastarijeva, ukazujuci da se svakim danom kojim se ne preduzme apsolutno
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nista gubi mogucnost za dokaziraa, a bez procesuiranja zlocinaca ne moze se ki'enuti dalje i ne moze 
se govoriti uopsie o poinirenju. Kasic - Sutkovic se, takode, osvrnula i na reparacije za porodicc 
zilava, a koje nc obuhvataju samo maierijalne reparacije vec mnogo bitnije rehabilitacije u smislu 
pruzanja zdravslvene zastitc, u vidu psiholoske podrske, odnosno da drzava obezbijedi porodicama 
zrtava sigurnost. Takode je dodatno podsjetila na InfoiTnaciono-dokumentacioni centar, koji se bavi 
prikupljanjem dostupne grade o ratnim ziocinima za vrijeme 90-lih godina na leritoriji Cme Gore, a 
koji je osnovan prije dvije godine. Tim povodom, istakla je da je neformalni dogovor sa Skupstinom 
bio da po isteku prve godine rada Skupsfina preuzme rad Informaciono - dokumentamog centra i da 
se bavi ovim pitanjern. Ta duznost je i nefonnalno predata prije godinu dana, ali u meduvremenu 
nista nije radeno po tom pitanju pa jc, samim tim, ovarasprava savrsena prilika da taj dijalog ponovo 
pokrene.

Predsjedavajuci Momo Koprivica, u kratkom komentaru, saglasio se da su u pitanju zlocini 
koji se istrazuju bez obzira na protok vremena, uz napomenu da posebnu zahvalnost duguje dvojici 
gradana lirvatske nacionalnosti, Tonciju Maicu, koji je na celu Dalmatinskog komiteta za ljudska 
prava, i Mariu Barisicu koji je sebe izlozio i riziku, ne zaleci da strada istina, i koji je dosta 
posvjedocio o ovom zlocinu. Navedeno upravo govori da je humanost jedna od najvecih vriina koja 
spaja ljude bez obzira na etnicke, nacionalne ili bilo koje druge razlike, i da odgovomost moze i 
mora biti iskljucivo individualna a ne kolektivna.

U nastavku, ucesce u raspravi uzeli su clanovi Odbora, zamjena clana Odbora i 
zainteresovani posianik.

Ucestvujuci u raspravi, posianik Slaven Radunovic istakao je da je u pitanju istorijski 
dogadaj za Cmu Goru imajuci u vidu cinjenicu da ce prvi put neka institucija u Cmoj Gori, na 
ozbiljan nacin, da se pozabavi ovim problemom i da je dobijena prilika da se o ovoj temi prica. Kada 
je u pitanju pomenuti Sporazum, posianik Radunovic je naveo da se isti moze posmatrati sa dva 
aspekta, jedan je hrvatski, a jedan cmogorski. U odnosu na hrvalsku stranu, Sporazum je razumljiv 
imajuci u vidu da je potpisan neposredno posto je Cma Gora izglasala suverenost i samostalnost. 
Naime, tadasnje hrvatsko drzavno rukovodstvo je najvise zbog svog stanovnistva, a i zbog 
motivacijc svojih ljudi, pokusavalo da sve dogadaje od ’90-te godine i nadalje prikaze u cmo-bijeloj 
tehnici i nikako im nije odgovaralo da postoji teg zvani „Lora 3“ i sve sto se tamo desavalo. U 
takvom politickom ambijentu je i potpisan taj Sporazum kojim je zasticen imidz nove cmogorske 
vlasti u ratnim desavanjima u Hrvatskoj, a zazmureno na „Loru“. Stoga je, u konkretnom slucaju, 
iskljucivo rijec o pravu i pravdi prema ljudima, odnosno njihovim porodicama. Posianik Radunovic 
je, takode dodao da od strane DF-a postoji podrska u borbi za razrjesenje svakog zlocina koji nije 
otkriven ili svakog zlocinca koji nije isporucen. Tim povodom, postavio je pilanje ministru pravde 
da li postoji mogucnost da se Ministarstvu pravde Republike Hrvatske predlozi da se navedeni 
sporazum redefmise, kako bi se postigla ravnopravnost, imajuci u vidu cinjenicu da je Cma Gora 
istim ostecena, za sta ce se snositi odgovomost, a sve u cilju pristupanja procesuiranju, izmedu 
ostalih i zlocinaca iz Lore, vezanih za Savnicko-Niksicku grupu.

Odgovarajuci na pitanje poslanika Radunovica, ministar Marko Kovac je ponovio da su 
ugovome strane ovog sporazuma dva vrhovna drzavna tuzilastva i saopstio da ce, u komunikaciji sa
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VDT-om, insistirati i predloziti izmjenu ovog sporazuma, dajuci podvsku inicijativi koja ce biti u 
dogledno vrijeme sprovedena.

Poslanica Branka Bosnjak, u svom obracanju, islakla je da je vise nego jasno da nije 
postojala polilicka volja ni sa jedne ni sa druge strane, tj. bivseg rezima u Craoj Gori i vlasti u 
Hrvatskoj, da se ove stvari rijese na pravi nacin s tim slo je vlast u Hrvatskoj pokazala da brine o 
svojim gradanima, dok jc prethodni rezim Crne Gore imao potpuno drugo glediste po pitanju ovih i 
svih dnjgih ratnih zlocina. Samim tim, smatra da Skupstina Cme Gore treba da pokaze odgovornost, 
narocito prema zrtvama i njihovim porodicama. Takode je naglasila da se mora voditi racuna i o 
onim ziocinima koji su se desili na podrucju Cme Gore, smatrajuci dobrim sto ovi zlocini ne 
zastarijevaju, s tim da protok vremena svakako utice na manji broj svjedoka i na dokaze koje treba 
sacuvati. Takode se osvrnula i na Jnformaciono dokumentacioni centar navodeci da bi trebalo da se
vide svi zlocini i da se sve pokrene, kako bi bili pravicni prema svima. Takode je istakla da je 
cinjenica da Drzavno tuzilastvo namjemo nije radilo na ovome i da je apsolutno izostala bilo kakva 
politicka volja da se ove stvari rijese. Stoga je, smatra poslanica Bosnjak, civilizacijska obaveza svih 
nas da se lemc ratnih zlocina zatvore a sve u cilju postizanja pomirenja na ovira prostorima. Pored 
toga, poslanicu Bosnjak je zanimao podatak o broju cmogorskih boraca i koliko ih je stradalo sa 
smrtnim ishodom, kako bi se porodice hlava obestetile i da im se drzava na neki nacin oduzi i pokaze 
brigu onjima. Takode je dodala da treba raditi na redefinisanju ovog sporazuma cime ce se pokazati 
koliko je i dmga strana spremna da svoje gradane sagleda kroz taj osnov, tj. da li su imali i kakvu 
ulogu u ovom zlocinu.

Branimir .Tanjevic, v.d. geiieralnog direktora Direktorata za medunarodnu pravnu 
saradnju u Miiiistarstvu pravde je u odnosu na ovaj slucaj naveo da revolt upravo izaziva to sto 
je „Lora 3“ jedini slucaj od svih zlocina u „Lori“ koji nije procesuiran, odnosno jedini u kojem nije 
utvrdeno koje izvrsio ova krivicna djela, Tim povodom, podsjetio je da je u slucaju ,,Lora 1“ i „Lora 
2“ doslo do procesuiranja i otkrivanja pocinilaca. U pitanju je osam pripadnika bivse Vojne policije 
Hrvatske, od kojih je sestoro osudeno tokom 2006. godine na kazne zatvora u rasponu od cetiri do 
osam godina, a prvo okrivljeno lice, odnosno upravnik zatvora i njegov pomocnik su nakon bjekstva, 
od nekih deset, petnaest godina, prethodne godine nepravosnazno osudeni na kaznu zatvora od osam 
godina i sest mjeseci i clmgo lice na cetiri godine i deset mjeseci zatvora. Pored toga, dodao je da je 
sporazum izmedu ruzilasiava, koji je predmet ovog saslusanja, jednoslran jer se radi o krivicnim 
djelima koja su ucinjena prema drzavljanima Republike Hrvatske, a ciji pociniteiji imaju 
drzavljanstvo Republike Cme Gore. Medutim, u konkretnom slucaju, radi se o drzavljanima Cme 
Gore koji su muceni i liseni zivota na teriloriji Republike Hrvatske. U vezi sa tim, dodao je da cak i 
ukoliko bi se desilo da se utvrdi identitet lica koja su izvrsila krivicna djela, tuzilastvo u Hrvatskoj
je nadlezno da sprovodi istragu i to procesuira. Cma Gora cak ne bi mogla traziti ni izrucenje, iz 
razloga sto izrucenje sopstvenih drzavljana sa Republikom Hrvatskom nije moguce za ova krivicna 
djela, a svakako nije moguce ukoliko je na teritoriji zainoljene diiave ucinjeno krivicno djelo, jer je 
tuzilastvo u Hrvatskoj prvo pokrenulo taj postupak, odnosno izvidaj. Shodno tome, tuzilastvo u 
Hrvatskoj je iskljucivo nadlezno da otkrije, odnosno utvrdi koje izvrsio ovaj zlocin i da evcntualno

crnogorsko pravosude i Ministarstvo pravde kao resomo ministarstvo i sviprocesuira uciniocc, a
pravosudni organi stoje na raspolaganju hrvatskom pravosudu za pruzanje pravne pomoci u bilo kom
obliku, u skladu s zakonom i konvencijama.
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Takodc je ukazao da postoji mogucnost izrucenja sopstvenih drzavljana i sa dj-ugim 
drzavama u regionu, Srbijom, Makedonijom, Bosnom i Hercegovinom i Republikom Hi-vatskom ali 
samo u odredenim slucajevima kada se radi o krivicnim djelima organizovanog kj'iminala, kompcije 
i pranja novca. Branimir Janjevic je lakode saopstio da su upoznati sa obracanjima Udruzenja boraca 
ratova od 1990. godine tuzilastvu kao i daje od strane Specijalnog tuzilastva 2019. godine poslojala 
zaraolnica prema hi-vatskom pravosudu, s tim da se hrvatsko pravosude u odgovoi-u na islu pozvalo 
na clan 2 Evropske konvencije da su iskljucivo nadlezni da procesuiraju ovaj zlocin i zatrazili 
evenPialno dostavijanje dokaza koje Specijalno tuzilastvo posjeduje. U vezi sa tim, dodao je da su 
Specijalno drzavno tuzilastvo i Vrhovno drzavno tuzilastvo institucije nadlezne za postupanje i 
pruzanje pravne pomoci u ovim slucajevima.

Predsjedavajuci Momo Kopiivica je zatrazio od predstavnika ministarstva pravde 
kratko pojasnjenje u odnosu na slucajeve „Lora 1“ i „Lora 2“ , gdje je bilo procesuiranih lica, 
postavljajuci pitanje da li je u ta dva slucaja bilo drzavljana Cme Gore koji su bili zilve zlocina. 
Takode se osvmuo i na Ugovor o izrucenju izmedu Cme Gore i Hivatske iz 2011. godine, irazeci 
pojasnjenje da li se isti odnosi na gradane hrvatskog i cmogorskog drzavljanstva, s tim da ne 
obuhvata ratne zlocine, vec samo korupciju, pranje novca i organizovani kriminal.

Predstavnik ministarstva pravde, Branimir Janjevic je naveo da su drzavljani Cme Gore 
stradali samo u slucaju „Lora 3“. U „Lori 1“ stradalo je vise srpskih civila i civila iz BiH, pri cemu 
su ubijena dva zarobljenika, dok su u „Lori 2“ ubijena tri civila iz BiH. Kada je rijec o pomenutom 
Ugovoru 0 izrucenju, potvrdio je da se isti odnosi samo na korupciju, organizovani kriminal i pranje 
novca, precizirajuci da Cma Gora nema mogucnosti za izrucenje sopstvenih drzavljana za ratne 
zlocine.

Kada je rijec o broju stradalih crnogorskih drzavljana u slucaju „Lora“, Radan Nikolic 
je nayco da se radi o 20 lica prema njihovoj evidenciji i evidenciji nevladinih organizacija koje su 
se bavile ratnim zlocinom od kojih su sestorica iz Niksicko - Savnicke grupe, zarobljeni u Mostaru, 
trojica na koti Visnjica, kod Cepikuca, zalim sedmorica iz Barske grupe koji su zarobljeni na 
Cmoglavu. Sve navedeno pripada teritoriji Bosne i Hercegovine, osim Visnjice koja je na granici sa 
Hrvatskom. Tim povodom dodao je da slucaj „Lora 3“, nazalost, nije bio jedini zlocin nad vojnicima 
JNA iz Cme Gore, sto je poznato predstavnicima Specijalnog drzavnog tuzilastva. Naime, 2016. 
godine dopunili su dvije infoimacije o stradanju vojnika JNA u granicnom pojasu sa Dubrovnikom 
i Trebinjem 1. oktobra 1991. godine, gdje se radilo o napadima paravojnih formacija iz Dufarovnika 
i Bosne i Hercegovine na regulame jedinice JNA. Takode, bilo je i pojedinacnih slucajeva 
zarobljavanja ajedan od takvih je i slucaj momka izZeie, Marasa, kojije uhapsen u blizini Splita, a 
ciji su posmrtni ostaci nadeni u blizini Splita. Imajuci u vidu sve navedeno, Radan Nikolic jc 
misljenjada svi rami zlocini iinaju istu tezinu, i da seu tom pogledu ne mozepraviti nikakva razlika.

Drzavna tuziteljka Tanja Colan - Deretic je u vezi Sporazuma zakljucenog izmedu 
Vrhovnog drzavnog tuzilastva Crne Gore i drzavnog odvjetnistva Republike Hrvatske ukazala 
da je isti javno dostupan na internet stranici Vrhovnog drzavnog tuzilastva uz napomenu da je 
Udruzenje ispred kojeg istupa Radan Nikolic, 03. oktobra 2022. godine, podnijelo inidjativu za 
izmjenu istog. Imajuci u vidu cinjenicu daje izmjena sporazuma u nadleznosti Vrhovnog drzavnog 
tuzilastva po podnesenoj inicijativi je pokrenut postupak. Tim povodom, navela je da Sporazum 
podrazumijeva saglasnost volje dvije strane i da samim tim ne moze precizirali da li ce isti biti
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izmijenjen ili nc. Kada je rijec o Strategiji za istrazivanje ratnili zlocina u Cmoj Gori, tuziteljka je 
ukazala da je u istoj navedeno da ce se pregledati stari predmeii ali iskljucivo u ciJju provjere 
mogucnosti da se identi llkuju jos neki osumnjiceni. Takode je istakla da je Drzavno tiiziJastvo Crne 
Gore uradilo sve ono s!o je u njegovoj nadleznosti, podsjecajuci da kj'ivicno zakonodavstvo Cme 
Gore vazi za svakoga ko na njenoj leriloriji, odnosno domacem brodu ili vazduhoplovu koji se 
smatraju drzavnom terilorijom, ucini neko ki'ivicno djelo. Pored toga, ukazala je da se Krivicni 
zakonik primjenjuje i na nase drzavljane za djela ucinjena na teritoriji druge drzave. Sto se tice 
stranaca koji iicine krivicno djelo na teritoriji drage drzave, postoji samo uslov da taj stranac bude 
izrucen ili da se zalekne na nasoj teritoriji. Samim tim, Ustav Republike Hi-vatske ne daje mogucnost 
da se iznice njihovi drzavljani, shodno Evropskoj konvenciji o izrucenju.

Sto se tice slucaja „Lora'‘, navela je da su formirana dva predmeta u okviru kojih je 
obuhvaceno 21 lice. U vezi sa tim, Drzavnom odvjetnistvu Republike Hrvatske, odnosno 
Zupanijskom odvjetnistvu u Splitu, dostavljeni su podaci za 14 lica, dok je u cmogorskom tuzilastvu 
jos uvijek aktivan jedan prcdmet iz 2016. godine gdje je obuhvaceno sedam lica, s tim da se jedno 
lice prekiapa u predmetu koji je ustupljen tuzilastvu u Splitu. Pored toga, dodala je da je odjeljcnje 
pri Vrhovnom drzavnom tuzilastvu saslusalo 11 lica i da je te zapisnike dostavilo nadleznom 
tuzilastvu dnage drzave. Takode, pulem medunarodne pravne pomoci, su pribavljeni i zapisnici od 
odredenog broja lica koji su svjedoci desavanja u Lori, a koji su dati pred nadleznim sudovima drugih 
drzava iz regiona, i iste su dostavljeni nadleznom tuzilastvu u Splitu. Tanja Colan - Deretic je istakla 
da su ukazali i na svjedoke, drzavljane Republike Hrvatske, koji bi mogli imati podatke i predlozili 
nadleznom tuzilastvu u Splitu da ta lica budu saslusana kao svjedoci, kao i da su pribavili materijalne 
dokaze koji su ustupljeni Splitu. U daljem izlaganju, navela je da su i od Bosne i Hercegovine trazili 
podatak da li se na njihovoj teritoriji vodi postupak povodom nestanka cmogorskih drzavljana, te su 
jos 2013. godine dobili podatak da su tri predmeta formirana na podrucju Bosne, povodom ubistva
i pronalaska tijela 14 rezervista JNA.

Predsjedavajuci Momo Koprivica, dajuci kratak komentar, istakao je da upravo ovaj 
slucaj govori da drzava nije cijenila zrtve svojih gradana, i daje ovo ne samo zlocin bez kazne, vec 
i precutkivan zlocin. U prilog tome govori cinjenica daje navedeni sporazum zakljucen ubrzo nakon 
sticanja nezavisnosti Crne Gore, a formalno ga je potpisala tadasnja Vrhovna drzavna tuziteljka, 
postupajuci po politickim instrukeijama vrha vlasti. Takode, izostanak drzavno politickog vrha vlasti 
sa sahrane ovih nevinili ljudi, odrazava bjezanje od odgovornosti. Pored toga, istakao je da 
organizovanjem ovog kontrolnog saslusanja zeli dodatno rasvijetliti aspekte koji govore o politickoj 
determinaeiji ovakvog loseg postupanja, a u odredenira segmentima, i nepostupanja drzavne vlasti,

cilju da svi zlocini budu istrazeni i da njihovi pocinioci snose odgovomost.
Poslanik Dragan Bojovic, kao zamjena clana Odbora, u svom obracanju ponovio je da 

„Lori“ desio jedan stravican, monstruozan zlocin, o kojem gradani Cme Gore, odnosno vecina

a u

se u
gradana Cme Gore, nije dovoljno znala i bila infonnisana. Tim povodom, dodatno jeukazao na film 
koji je Televizija Niksic, veoma profesionalno, objektivno i bez politikanstva uradila i prikazala. Isti 
se i sadaprikazujeu serijskom programu kroz dokaze i svjedocanstva vrlo detaljno, precizno i jasno. 
U vezi sa tim, smatrada bi bilo jako vazno da se i najavnom servisu Cme Gore emituje taj film kako 
bi svi gradani Cme Gore vidjeli sta se tamo desavalo i da se na taj nacin mobilise ejelokupna javnost 
Cme Gore i da se taj zlocin istrazi. Samim tim, smatra da bi se na taj nacin postigao bolji efekat i na
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medunarodnom planu. Poslanik Bojovic je, takode, naglasio da ovaj zlocin, prije svega, pokazujeda 
je drzava dovedena u pollronski polozaj, zahvaljujuci tome sto je javni i kolektivni interes bio 
apsoluino podrcden privatnom interesii od strane tadasnjeg vrha vlasti. Pored toga, isti pokazuje da 
precutkivanje zlocina i nesankcionisanje zlocina vodi ka novim zlocinima, cega sc kao drusivo 
moramo osloboditi. Na kraju, istakao jc da ovaj zlocin pokazuje da drzava nema postovanje prema 
svojim gradanima koje je poslala na ratiste a potom ih se odrekla, apelujuci da se ii ovom, i svakom 
dnrgom slucaju, zasrupaju i cuvaju interesi drzave Cme Gore, i da je jedino zadovoljenje pravde put 
da se pmzi satisfakcija porodicama zilava, kao i da sc slicni monstioiozni zlocini ne bi vise nikada 
ponovili.

U daljem izlaganju, poslanik Bojovic je postavio pitanje minisim pravde da li postoji 
moguenost, ukoliko se ne revidira navedeni Sporazum i u koliko drzava Hrvatska odbije da ga 
revidira, da Cma Gora povuce potpis sa tog Sporazuma ili da se napise neki novi Sporazum. Takode 
je od strane Drzavnog tuzilastva zelio dodatno pojasnjenje sa stanovista sta je sve uradeno, imajuci 
u vidu da su aktivnosti pocelc 2009, godine a rezultati nisu vidljivi.

Ministar pravde, odgovarajuci na pitanje poslanika Bojovica, istakao je da u zavrsnim 
odredbama ovog Sporazuma, clan 25, stoji da sudionik ovog Sporazuma koji vise ne zeli sudjelovati 
o tome pisanim putem obavjestava dioigog drzavnog odvjetnika tri mjeseca unaprijed. Saraim tim, 
smatra da je navedeno moguce prevazici ali da je to u nadleznosti Vrhovnog drzavnog tuzilastva kao
potpisnika.

Tuziteljka Tanja Colan Deretic, odgovarajuci na pitanje poslaniku Draganu Bojovicu, 
kazala je da je, shodno inieijativi gospodina Radana Nikolica, trenutno u proceduri Predlog za 
izmjenu Sporazuma, te dodala da jc to u nadleznosti Vrhovnog drzavnog tuzilastva, a ne Spccijalnog 
drzavnog tuzilastva. U odnosu na navedeno, diiavna tuziteljka je kazala da je nadlezno Vrhovno 
drzavno tuzilastvo uzelo inieijativu u razmatranje, te da su preduzete sve radnje za koje su biii 
ovlasceni u postupku utvrdivanja ko je ucinilac i da li je doslo do zlocina u Lori. Kazala je da su 
saslusali sva lica koja su drzavljani Cme Gore, odnosno koja iinaju prebivaliste, odnosno boraviste 

teritoriji Crne Gore. U daljem izlaganju, istakla je da je Vrhovno drzavno tuzilastvo, putem 
medunarodne pravne pomoci, pribavilo i podatke koje imaju drzave u regionu, te da su, nakon 
pribavljanja, isti proslijedeni nadleznom Tuzilastvu Republike Hivatske, odnosno konkietno 
tuzilastvu grada Splita. U vezi sa navedenim, tu^teljka Colan Daretic, kazala je da su se iz 
emogorskog tuzilastva naknadno interesovali, te da su saznali da do sada nije protiv nijednog lica 
pokrenut postupak, i zakljucila da je Vrhovno drzavno tuzilastvo preduzelo sve radnje u odnosu na 
gonjenje ucinilaca ovog krivicnog djela koje su bile u nasoj nadleznosti.

Poslanica Milosava Paunovic, uzimajuci ucesce u diskusiji, osvmula se na Sporazum 
izmedu Republike Hrvatske i Cme Gore, te kazala da isti ne predstavlja sporazum, vec naredbu i 
vidu ultimaluma. S tim u vezi, kazala je da isti predstavlja jednostrani iskaz voije, a ne iskaz volja 
dvije ugovome strane. Takode je istakla da je navedeni sporazum potrebno posmatrati sa uzrocno- 
posljedicne strane. te da je moguce da se radi o odredenoj vrsti kompenzaeije ili odredenog 
prikrivanja pojedinih ratnih desavanja 90-ih, a u koje je bio umijesan tadasnji drzavni vrh Cme Gore. 
U daljem izlaganju, poslanica Paunovic je kazala da postoje jasna svjedocenja prezivjelih 
zatvorenika, da su Cmogorci, kako su oznacavali ljude iz savnicko-nikscickog i barskog odreda, a u 
kojem je bilo Srba, Crnogoraca i Bosnjaka, koji su bili zatoceni u bloku C logora „Lora“, najgpre

na
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prosJi od svih zatvorenika, da bi drzava Cma Gora naknadno zakljucila pomenuti sporaziim kojim 
„oprasla“ takva raucenja i ubistva gradana Cme Gore. Osvrcuci se na sudske poslupke vodene pred 
organima Republikc Hi-vatske. poslanica Paunovic je kazala da su isti bili krajnje diskutabilni, te da 
je nadlezni sudija Zupanijskog suda u Splitu Slavko Lozina, donio niz neadekvalnih prcsuda 
optuzenima, koje su naknadno ukinute i bivane pretocene u osudujuce. U daljem izlaganju, poslanica 
je istakla da je tuzilasivo Cme Gore trebalo da ima vecu ulogu, odnosno da bude mnogo azumije 
kada je rijec o navedenom slucaju jer je u pitanju potreba i duznost da se zadovolji pravda u korist 
drzave Cme Gore i njenih gradana koji su stradali u ovom gnusnom zlocinu. Ponovila je da 
potpisivanje sporazuma sa Republikom Hrvatskom predstavlja sramotu onih koji su ga zakljucili, 
imenujuci kao odgovome Vesnu Medenicu i Mila Dukanovica, te kazala da se kad-tad mora utvrditi 
zbog cega je sporazum potpisan na takav nacin. Na kraju, poslanica Paunovic je istakla da je 
predmetno saslusanje Odbora, kao i film koji je prezentovala Televizija Niksic, koristan put da se 
djeluje na nacin da se ispravi nepravda kada je u pitanju slucaj „Lora 3“, te da je vazno da se 
porodicama zrtava posalje poruka da zitve zasluzuju pravdu, da se odgovoraa lica kazne, kako se 
siicni zlocini nikada vise ne bi ponovili.

Poslanik Jovan dole Vucurovic, u svojoj rijeci, izrazio je stav da Sporazum izmedu 
Republike i Hrvatske predstavlja akt izdaje Cme Gore i da u navedenom slucaju pravosudni organ! 
Cme Gore nijesu branili interese drzave, te da je doslo vrijeme da se ispravi nepravda za stradale u 
ovom stravicnom zlocinu. Poslanik Vucurovic je drzavnoj tuziteljki Colon Daretic postavio pitanje 
da !i postoji mogucnosi da se ustanovi odgovoraost Ijudi koji su ocigledno ucestvovali u 
zataskavanju ovoga zlocina u protekJih 30 godina. U daljoj diskusiji, poslanik Vucurovic je saopstio 
da je, preraa izvjestajima Vrhovnog drzavnog tuiilastva i Specijalnog drzavnog tuzilaslva u Cmoj 
Gori, u periodu od 1992. do 2021. godine, sprovedeno sedam krivicnih sudenja za ratne zlocine 
izvrsene na prostoru bivse Jugoslavije tokom ratova 90-ih, i to u slucajevima: „K]apuh“, „Strpci“, 
„Morinj“, deportacija izbjeglica, „Bukovica“, „Kaluderski laz“ i „VIado Zmajcvic“. U vezi sa tim, 
kazao je da je povodom istih bilo optuzeno 37 osoba, a pravosnazno osudeno 11. Nasuprot tome, 
do danasnjeg dana u Crnoj Gori i Republic! Hrvatskoj nije procesuiran nijedan ratni zlocin koji su u 
na teritoriji Republike Hrvatske i Bosne i Hercegovine pocinili pripadnici hrvatskih omzanih 
formacija nad cmogorskim drzavljanima, pripadnicima Jugoslovenske narodne armije 1991-1992. 
godine, i to u slucajevima ,,Lora 3“, ,,Cepikuce“, „Osojnik“, „Ivanjica“, „Grab“, ,,Cmoglav“, i dr. 
Sve navedeno, kazao je poslanik Vucurovic, jasno ukazujc da se radilo o jednom potpuno 
poltronskom odnosu cmogorskog drzavnog vrha, posebno u odnosu na Republiku Hrvatsku i na 
njeno drzavno nikovodstvo. Samim tim, neophodno je utvrditi odgovomost za one koji su direktno 
pocinili stravicne zlocine nad drzavljanima Crne Gore, i procesuirati svi oni koji su, kao dio 
odgovoraog politickog vrha, zataskavali navedeni slucaj. Poslanik Vucurovic je pitao ministra 
pravde, Marka Kovaca, zbog cega se nista ne preduzima kada je u pitanju uklanjanje spomen ploce 
u Morinju, kada se ima u vidu da se nije desio nikakav ratni zlocin i da je nadlezna inspekcija utvrdila 

da je ista postavljena suprotno zakonu.
Ministar pravde Marko Kovac, u odgovoru poslaniku Jovanu Vucurovicu, kazao je da 

navedena spomen ploca jesto postavljena suprotno Zakonu o spomen-obiljezjima, i saglasio se sa 
apelom da je potrebno slo prije pristupiti njenom uklanjanju.
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Drzavna tuziteljka Tanja Colan Deretic, dodatno je iikazala da je neophodno pomenuti 
jos jedan predmet za ratne zlocine po optuznici, a koji se nalazi pied Visim sudom u Podgorici. 
Pored toga, istakla je da je di-zava Crna Gora donekle imala koristi od sporazuma koji je potpisaia 
sa Republikom Hi-vatskom, jer su po istom Vrhovnom drzavnom mzilastvu dostavljeni podaci za jos 
jedan predmet koji je sada aktivan pred Specijalnim drzavnim tuzilastvom. Takode je dodala da su 
u odnosu na jos jedan predmet prosle godine trazeni podaci od Repiiblike Hrvatske, kao i da 
posredstvom Ministarstva pravdc obje drzave ocekuju odgovor u vezi sa tim. U odnosu na pokretanje 
pitanja odgovomosti na visokom nivou, tuziteljka Colan Daretic, je kazala da svaki gradanin inia 
pravo da podnese knvicnu prijavu protiv bilo kog lica za koje smatra da je pocinilo krivicno djelo, 
dodajuci da i svaki tuzilac, ukoliko smatra da je pocinjeno odredeno krivicno djelo, ima pravo da 
samoinicijativno poki'ene postupak. Odluka o eventualno pocinjenom krivicnom djelu, kako je 
istakla Colan Daretic, utvrduje se iskljucivo pravosnaznom sudskom odlukom.

Poslanik Maksim Vucinic, kao zainteresovani poslanik, iznio je stav da potpisani 
sporazum sa Republikom Hi-vatskom predstavlja izdaju Cme Gore, cmogorskih drzavnih i 
nacionalnih interesa kao i ponizenje drzave, zrtava, porodica zrtava i svih gradana Cme Gore. 
Takode je naveo da je potpisivanjem istog tuzilastvo Cme Gore stavljeno u potcinjen polozaj u 
odnosu na drugu ugovomu stranu, te da su privatni interesi odredenih pojedinaca iz politickog vrha 
bivseg rezima, nadvladali interese drzave Cme Gore i njenih gradana.

Predsjednik Odbora Momo Koprivica, osvrcuci se na Sporazum izmedu Republike 
Hrvatske i Crne Gore i polozaj dva tuzilastva, je naglasio da je vise nego ocigledno da je isti 
neravnopravan i to na nacin da se Cma Gora, kao jedna od strana potpisnica, nasla u podredenom i 
inferiornom polozaju kada je u pitanju saradnja i razmjena dokaza, kao i saradnja u pogledu 
prikupljanja dokaza kada su u pitanju gonjenja ovih teskih krivicnih djela. Pored toga, poslanik 
Koprivica je naveo da navedeni sporazum predstavlja pravni akt koji ima svoje pravno dejstvo i 
vazenje u pravnom sistemu, le da se isti odnosi samo na gonjenje pocinilaca koji imaju prebivaiiste 
ili drzavljanstvo Cme Gore, sto istome oduzima kvalitet i vrijednost akta istinski usmjerenog na 
postizanje pravdc. U daljem iziaganju, poslanik Koprivica se osvmuo i na Evropsku konvenciju o 
medunarodnom pruzanju pravne pomoci u ki'ivicnim stvarima iz 1959. i Protokol iz 1978. godine, 
sto je ratifikovano pocetkom 2000. godine, isticuci vaznost i snagu tog dokumenta u pravnom 
sistemu Cme Gore. Imajuci u vidu navedeno, postavio je pitanje ministru pravdc da li je po 
njegovom misijenju uradeno dovoljno s aspekta rada nadleznih diiavnih organa, te da li je postojao 
dovoijan stepen volje da se rijesi ovaj vazan slucaj, a u cilju postizanja pune pravde.

Ministar pravde Marko Kovac, u odgovoru poslaniku Momu Koprivici, kazao je da u 
okviru medunarodno-pravne saradnje postoje brojni bilateralni i multilateralni pravni akti, koji pored 
samog sporazuma, omogucavaju saradnju izmedu pravosudnih organa dvije drzave, a u cilju 

odgovomih lica pred nadleznim organima Republike Hrvatske. Kada je rijec o voljiprocesuiranja
nadleznih organa u Cmoj Gori za ijesavanje ovog vaznog pitanja, ministar Kovac je naveo da je za 
predmete ratnih zlocina uvijek potrebno postojanje odredene politicke aktivnosti, kao i slanje jasne 
poruke od strane jedne drzave da ce se pobrinuti za svoje di-zavljane i gradane koji su na kraju krajeva 
bile zrtve ovih zlocina. Ministar je takode kazao da smatra da je postojalo cutanje od strane bivsih 
vlasti, te da su na taj nacin bili ugrozeni nacionalni interesi drzave i njenih gradana. Na kraju, istakao 
je da zlocin i zrtva nemaju ime, prezime i naciju, da su oni univerzalni, le da je neophodno da se svi,
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zlocinci privedu pravdi i da se u svakom slucaju utvrdi puna istina, poi-ucujuci da ce resor koji 
predstavlja pmzati punu podrsku u okvinj medunarodno pravne saradnje Vrhovnom i Specijalnom 
drzavnom tuzilastvu.

Predsjednik Odbora Momo Koprivica, postavljajnci pitanje drzavnoj tuziteljki Tanji 
Colan Deretic, osvmuo se na raniji navod da je u vezi prcdmetnog sliicaja sasiusano 1 ] lica, kao i 
da su zapisnici i odredeni materijalni dokazi predati Drzavnom tuzilaslvu Republike Hjvatske. U 
vezi sa tim, poslanika Koprivicu je interesovalo kada su navedena lica saslusana i kada su dostavljeni 
ti podaci, odnosno zapisnici, te da li Je drzavno-tuziiacka organizacija Crne Gore dobila odredeni 
odgovor na to sto je dostavljeno i da !i se uopste interesovala za postupanje po osnovu navedenih 
prosiijedenih dokumenata i zapisnika.

Drzavna tuziteljka Tanja Colan Deretic, u odgovoru poslaniku Koprivlci, ponovila je 
da je navedeni predmet u tuzilastvu formiran 2009. godine i da je upucena zamolnica Republic! 
Hrvatskoj, a da je 2012. godine dobijcn odgovor zupanijskog drzavnog odvjetnistva u Splitu da se 
pred tim tuzilastvom sprovodi kriminalisticko istrazivanje u cilju otkrivanja kaznenog djeia i 
pocinitelja u odnosu na cmogorsku niksicko-savnicku i barsku grupu, te da taj njihov predmet nosi 
oznaku iz 2007. godine. Tim povodom, u odjeljenju Vrhovnog drzavnog tuzilastva, sasiusano je 11 
lica, tokom 2009, 2010, 2011. i 2012. godine, i sav materijal je proslijeden ^panijskom drzavnom 
odvjetnistvu Republikc Hrvatske. Takode je podsjetila da su proslijedeni i iskazi lica koji su 
pribavljeni putem medunarodne pravne pomoci, a koji su dati pred nadleznim sudovima u regionu, 
kao i materijal koji je dobijen od Komisije Vlade Republike Srbije za nestala lica. Pored navedenog, 
tuziteljka je kazala da je pomenuto jos jedno lice, koje je drzavljanin Republike Hrvatske, a koje bi 
moglo imati neposrednih podataka i saznanja o predmetnom dogadaju. U daljem izlaganju, drzavna 
tuziteljka je navela da je Drzavno tuzilastvo Cme Gore 25. septembra 2013. godine od strane Bosne 
i Hercegovinc dobilo podatak da su i na njihovoj teritoriji formirana tri predmeta povodom ubistva 
i pronalaska tijela 14 rezervista JNA, dodajuci da trenutno ne posjeduje informaciju o ishodu tih
postupaka.

Colan Deretic je navela da je Drzavno tuzilastvo Cme Gore preduzelo sve sto je bilo u 
njihovoj nadleznosti, navodeci da su pokusali da obezbijede i svjedocenja dva hrvatska drzavljanina, 
ali da u tome nijesu uspjeli. Ponovila je da su se predstavnici drzavno-tuzilacke organizacije 
naknadno interesovali za navedeni predmet, te hrvatskoj strani ponudili svu pomoc neophodnu u 
cilju rasvjetljavanja ovog dogadaja. Tuziteljka je dalje kazala da se postupak u odnosu na sedam lica 
nalazi pred Specijalnim drzavnim tuzilastvom od 2016. godine, takode po prijavi Radana Nikolica. 
U vezi sa tim postupkora istakla je da je takode irazena medunarodna pravna pomoc, te daje Drzavno 
mzilastvo Crne Gore od Haga zatrazilo odredene podatke, s da u tom pogledu postoji smetnja, 
odnosno ograniccnje da se dokazi prikupljeni u Hagu ne mogu koristiti pred cmogorskim
pravosudnim organima.

Predsjednik Odbora Momo Koprivica, dodatno je pitao tiiziteijku Colan Deretic da li 
je tuzilastvo u saznanju da je tokom navedenih sudskih postupaka u Hagu bilo nekih dokaza ili 
informaeija koje bi mogle posluziti za rasvjetljavanje slucaja „Lora“, na sta je tuziteljka odgovorila 
da u tom smislu nema saznanja. U daljoj diskusiji, poslanik Koprivica se osvmuo na slucajeve koji 
su se desavali na tlu Bosne i Hercegovine, a prilikom kojih su zarobljavani i kasnije stradali 
drzavljani Cme Gore. U vezi sa tim, pomenuo je iraena mucenih i stradalih na teritoriji Bosne i ,
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Hercegovine, i pitao drzavnu ruziteljku da li se Drzavno tuzilasivo Cme Gore interesovalo povodom 
pomenutih slucajeva za koje postojc jasne indicije da se radilo o kiivicnim djelima od strane 
pripadnika vojske i poiicije dmge drzave, te sta je ucinjcno kada je u pitanju komunikacija i pravna 
pomoc na relaciji Bosna i Hercegovina - Cma Gora.

U svoin odgovoru, Tanja Colan Deretic je kazala da ne moze dati precizan odgovor u 
odnosu na pomenule slucajeve, imajuci u vidu da nije postupala po istima. Radeci na predmetu „Lora 
3“, koji je naknadno dobila, naisla je na podatak da su u Bosni i Hercegovini otvorena tri predmeta, 
te da tuzilastvo tom informaeijom raspolaze od 2013. godine. Tim povodom, tuziteljka je navela da 
nemaju dalje infoimacije da li jc neko procesuiran u odnosu na pomenutih 14 rezervista. Medutim, 
u drugom postupku koji se vodi pred tuzilackim organima Cme Gore, ki'ajem prethodne godine, 
dobila je podatak da se u odnosu na takozvanii barsku grupu, pred organima Bosne i Hercegovine 
ne vodi postupak u odnosu na krivicna dijela ucinjena na stetu tih lica.

Predsjednik Odbora Momo Koprivica, u daljoj diskusiji, zamolio je predstavnika 
Ministarstva pravdeda pojasni dio oko zamolnice Specijalnogdrzavnog tuzilastva iz2019. godine, 
a u odnosu na predmet koji je jos uvijek aktivan i koji se odnosi na barsku grupu, kao zrtvu 
navedenog zlocina.

Branimir Janjevic, v.d. generalnog direktora Direktorata za medunarodno- 
pravosudnu saradnju u Ministarstvii pravde, kazao je da je rijec o Zamolnici Specijalnog 
drzavnog tuzilastva od 31.07.2019. godine, gdjeje trazeno dostavijanje dokaza, odnosno podataka i 
dokumentaeije vezane za zamolnicu, odnosno lisenje zivota 24 pripadnika JNA, u mjestima 
Cepikuce, Ivanjica, Grab, oktobra 1991. godine, i nestanku sedam pripadnika JNA iz barske grupe 
1992. godine na Cmoglavu. Janjevic je kazao da u tom dijelunijebilo odredenog odgovora hrvatskih 
pravosudnih organa, sto je uzrokovalo urgeneije Specijalnog drzavnog tuzilastva za postupanje po 
Zamolnici, a nakon cega je dr?.avno odvjetnistvo Hrvalske odgovorilo u septembm 2021. godine, 
isticuci da je izvrsenje zamolnice u nadleznosli zupanijskih sudova, odnosno da je Republika 
Hrvatska nadlezna da postupa u tom slucaju i da istrazuje navedeni zlocin. Takode, istakao je da se 
Ministarstvo pravde u svom propratnom aktu pozvalo na clan 2 tacka b Evropske konveneije o 
medusobnom pruzanju pravne pomoci, gdje su istakli da je Republika Hrvatska nadlezna da o tome 
odlucuje, a da Specijalno drzavno tuzilastvo jedino moze da tuzilastvu Republike Hrvatske dostavi 
sve ono sa cime raspolaze, u cilju pomoci da se utvrde eventualni pocinioci ovog krivicnog djela. U 
odnosu na navedeno, Janjevic je kazao da Ministarstvo pravde nema podatak da li je Specijalno 
drzavno tuzilastvo dalo odgovor hi'vatskoj strani.

Tanja Colan Deretic, nadovezujuci se na izlaganje predstavnika Ministarstva pravde, 
kratko je kazala da je upravo to postupak koji se vodi za sedam lica koja su nestala 23. aprila 1992. 
godine i da je isti jos uvijek aktivan kod Drzavnog tuzilastva Cme Gore, kao i da se i dalje aktivno 
prikupljaju podaci.

Radan Nikolic, u svojoj rijcci, ponovio je da je slucaj stradanja niksicke grupe 
dodijeljen specijalnoj tuziteljki Lidiji Vukcevic, i da Udruzenje kojim predsjedava nikada nije dobilo 
nijedan zvanican dokument vezan za navedeni slucaj, kao i da su pokusali da isiraze da li su sc 
nadlezni organ! ili nevladine organizaeije obracale relevantnim institueijama po tom pitanju. U vezi 
sa tim, Nikolic je ponovio da je u SRJ postojao organ „Komitet za utvrdivanje ratnih zlocina 
pocinjenih na prostom bivse SFRJ“ i da postoje i izvjestaji Vlade SRJ u kojima su sadrzane
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informacije poput kvalifikacije djcla, imena svjedoka i ostale vazne infonnacije u odnosu na 
navcdeni predmel. Takode, vise inforinacija o nestalim licima koja su stradala u kampu ,,Loi‘a 3“, a 
koje nema ni Komisija za nestala lica, mogu se pronaci u tllmu „Proljece 1992. godine“. Nadalje, 
Nikolic je saopstio da se dokumenlacija vezana za nestanak niksicko-savnicke grape, moze naci i u 
Drzavnom tuzilastvu Republike Srbije, iznoseci misljenje da se crnogorska Komisija za nestala lica 
nije adekvatno ukljucila u istrazivanje tog slucaja te da je bila formirana bez stvame namjere da se 
time ozbiijno bavi. Pored toga, ukazaoje da je poslije duzeg insistiranja Udruzenja boraca ratova od 
1990. godina, Drzavno tuzilastvo 2014. godine dobilo podatke vezane za slucaj „Lora 3“.

U daljem iziaganju, Nikolic se dotakao svih relevantnih adresa na kojima se mogu naci 
informacije vezane za nestanak lica u slucaju „Lora 3“, navodeci komisije u Banja Luci i Nevesinju, 
kao i Dalmatinski komitet za ljudska prava i dr. Osvrcuci se na momenat u kojem su pronadeni 
posmrtni ostaci lica iz slucaja „Lora 3“, iz 2003. godine, Nikolic je iznio informacije vezane za 
tadasnju posjetu Kabinetu predsjednika drzave, u koju je isao sa clanovima porodica pronadenih 
lica. Tom prilikom, saopstcno je da se posmrtni ostaci lica iz slucaja „Lora 3“ ne mogu prenijeti u 
Cmu Goru, te da je pokusano sprecavanje organizovanog doceka posmrtnih ostataka u Niksicu, a o 
kojim okolnostima je govorio sa izvjesnim Maksimom Koracem. Takode je saopstio da se drzavni 
organ! Cme Gore nisu bavili ovim slucajem ni kada su pronadeni posmrtni ostaci drzavljana Crae 
Gore koji su stradali u kampu Lora, ni kada su lica koja su prezivjela torturu izasla na slobodu, kao 
ni da se drzava Crna Gora nije nikada zvanicno interesovala za cinjenicu da su se tijela cmogorskih 
drzavljana nasla na teritoriji BiPl.

Pored toga, Nikolic je citiiao hi-vatskog publicism Doraagoja Margetica, koji je 28.01.2012. 
godine napisao da je krajem 2011. godine zatrazeno kriminalisticko istrazivanje u slucaju „Lora 3“, 
dok je predmet formiran 2007. godine, sto ukazuje na to da je vjerovatnoca da ce nadlezni organ! 
drzave Hrvatske adekvatno procesuirati ovaj slucaj minimalna. Navedeni dokument, istakao je 
Nikolic, takode je predat Specijalnom drzavnom mzilastvu dokje na celu tog organa bio Milivoje 
Katnic. Tim povodom, konslatovao je da nadlezni organ! u ovom postupku ne obavljaju svoj posao 
na profesionalan nacin, s obziroin da niko nije pozvao umirovljenog stozeraog brigadira, Marka 
Racica, nacelnika toplistva u Oluji, koji bi mogao pruziti nove informacije istraznim organima. 
Takode je istakao da su dva hrvatska drzavljanina bila spremna da dodu i svjedoce povodom slucaja 
„Lora 3” i da postoji pismeni dokaz da je o tome obavijestena luzitcljka Lidija Vukcevic. Na kraju, 
Nikolic je naveo da je zlocin „Lora 3“ neophodno procesuirati prije svega zbog porodica stradalih 
lica, zakljucujuci da su drzave Cma Gora i Republika Hrvatska duzne da im se izvine zbog
zataskavanja zlocina.

Drzavna tuziteljka Tanja Colan Deretic, u svojoj diskusiji, ponovila je daje Specijalno 
drzavno mzilastvo pribavilo odredene materijalne dokaze putem medunarodne pravne pomoci, te da 

konkretnom slucaju jesu preduzimale odredene aktivnosti. Takode je istakla da cmogorskose u
Tuzilastvo nema pravnog osnova za pokretanje postupka povodom slucaja „Lora 3”, imajuci u vidu 
nadleznosti tog organa kao i na cinjenicu da je vjerovatnoca da drzava Hrvatska izruci svoje 
drzavljane Crnoj Gori veoma mala. Na kraju je saopstila da SDT ne raspolazc infonnacijom da je 
neko od cmogorskih drzavljana ukljucen u navedeni zlocin, sto bi ih po zakonu ovlastilo za
pokretanje posmpka.
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Predstavnik Ministarstva pravde Branimir Janjevic, u svom komentaru, je saopstio da
slucaju nije utvrdeno ko je izvrsilac, le da zbog toga nije moguce koristiti institut sudenja u 

odsustvu. Tim povodom, ukazao je i na dnage preprcke pravne prirode koje se odnose na potencijalno 
procesuiranje slucaja ,,Lora 3“ od strane cmogorskih pravosudnih organa.

Poslanik Dragaii Bojovic, u kratkoj diskusiji, kazao je da vjenjje da ce se Republika 
Hrvatska odgovomo ponijeti, odnosno odgovoriti, ukoliko nadlezni organi u Cmoj Gori pokazu 
neophodan stepen interesovanja da se navedene stvari procesuiraju. Drzavnu luziteljku je pitao za 
pojasnjenje kako ne postoji pravni osnov da drzava Crna Gova sudi u odsustvu pociniocima 
krivicnog djela, u slucaju da Republika Hrvatska ne sprovede neophodne radnje tim povodom,

Drzavna tuziteljka Tanja Colan Deretic, u odgovoiai poslaniku Draganu Bojovicu, 
podsjetila je na vazece krivicno zakonodavstvo u Crnoj Gori. Takode se osvmula i na status i odnos 
svake od dvije strane u konkretnom slucaju, ponavljajuci da su Cma Gora i Republika Hrvatska 
potpisale Sporazum o izmcenju drzavljana, po kojem se, osim za djela cija je kazna preko ceiiri 
godine, mogu izruciti svoji drzavljani za krivicna djela visoke korupcije, pranja novca i 
organizovanog kriminala. Po istom sporazumu, ratni zlocini nijesu ukljucenl u djelokrug 
obuhvacenih krivicnih djela, te ne postoji osnov za postupanje tuzilastva u tom smislu. Takode je 
navela da Evropska konvcncija ne propisuje da bilo koja drzava mora da izruci svog drzavljanina, 
kao ni zakoni koje je ratifikovala Craa Gora 2001. godine, jos kao savezna drzava, po kojima svaka 
strana ugovomica moze da odbije izdavanje svojih drzavljana.

Poslanik Dragan Bojovic je kratko kazao da navedeno predstavlja propust i pravnu prazninu 
u krivicnom zakonodavstvu Crne Gore i uputio apel da se razmisli o izmjenama navedenog pravnog 

okvira.

u ovom

Predsjednik Odbora Momo Koprivica postavio je pitanje Radanu Nikolicii da li su 
zapisnici sa obdukcije, reobdukcije, kao i zapisnici sa ekshumacija, bili u posjedu nadleznog 
cmogorskog tuzilastva, te da li organizacija na cijem je celu posjeduje navedena dokumcnta, imajuci 
u vidu njihovu krivicno-procesnu snagu.

Radan Nikolic, u svom odgovoru, je saopstio da Udruzenje boraca ratova od 1990. godine, 
ne posjeduje pomenutu dokumentaciju, i pojasnio da istu nisu mogli dobiti zbog svog statusa kao 
NVO, isticuci da je za njeno dobijanje neophodno da zahtjev stigne sa adrese nadleznog drzavnog 
organa.

Poslanica Milosava Paunovic, u svojoj rijeci, postavlla je pitanje da li je tacan podatak 
da je protiv 260 drzavljana Crne Gore podignuta optuznica tj. pokrenut postupak u Republic! 
Hrvatskoj, a za koje je postojao osnov sumnje da su na njihovoj teritoriji izvrsili odredene zlocine. 
Poslanicu je takode interesovalo da li je bilo dostavljanja podatka i da li su ti podaci u ovih 260 
postupka i optuznica trazcni Cmoj Gori, i da li ih je Crna Gora dostavila.

Drzavna tuziteljka Tanja Colan Deretic, u svom odgovoru, kazala je da je pitanje 
optuzenih lica na teritoriji Rcpublike Hi-vatske posebno pitanje za ciji je odgovor poirebno prikupiti 
podatke od Vrhovnog drzavnog tuzilastva, Specijalnog drzavnog tuzilastva, kao i tuzilastva 
nadleznog za dostavljanje tih podataka i da trenutno nema informaciju. U odnosu na aktivne 
predmete za koje je zatrazena medunarodno-pravna pomoc, tuziteljka je saopstila da je Cma Gora 
od Republike Hrvatske dobiia dokaze u odnosu na slucaj „Morinj“, ail i u odnosu na jos jedan 
posaipak koji je poki-enula drzava Cma Gora, navodeci da se radi o predmetu koji je u fazi izvidaja

15



pred Specijalnim drzavnim tuzilastvom Cme Gore. Takode je dodatno zamolila tuziteljkii da pojasni 
sta je konkrelno uradeno po osnovu sporazuma koji su potpisale Cma Gora i Republika Hi-vatska, a 
u odnosu na slucaj „Lora 3“, preciznije u zloglasnom logoni C, gdje su stradali drzavljani Cme Gore.

Tuziteljka Tanja Colan Dcrctic, odgovorila je da su 2012. godine tuzilastvu Republike 
Hrvatske poslali odredeni rnaterijalni i personalni dokazi, koje je prikupilo cmogorsko tuzilastvo, te 
s tim u vezi ponovila da je obavljeno saslusanje 11 lica, da su pribavljeni dokazi od strane porodica 
zrtava, kao i drugi dokazi pribavljeni putem medunarodne pravne pomoci. Ponovila je i da se 
cmogorska strana naknadno interesovala za odgovor, te da su iz hrvatskog tuzilastva u vise navrata 
saopstili da je isti u fazi izvidaja.

Predsjednik Odbora Momo Koprivica postavio je pitanje Radanu Nikolicu da li je u 
zapisnicima koje je ranije pominjao, a koji se odnose na razgovor tadasnjeg predsjednika Republike 
Hrvatske Stjepana Mesica i tadasnjeg predsjednika Crne Gore Filipa Vujanovica, naisao na 
informacije vezane za slucaj „Lora 3“. Takode, postavio je pitanje da li su nadlezni drzavni organi 
Cme Gore trazili izjavu od lica koje se vratilo iz kampa Lora u Niksic, prije nego sto je to lice 
preminulo usljed posljedica mucenja. Predsjedavajuci je dodatno postavio pitanje na koji nacin 
ocjenjuje ucinke i da li se i u kojoj mjeri Komisija za nestala lica Cme Gore bavila ovim slucajem, 
sta su neke njihove aktivnosti, odnosno gdje je izostala njihova aktivnost. Pored toga, zatrazio je 
informaciju u vezi statusa porodica nevinih zilava u sistemu boracko invalidske zastite Cme Gore.

Radan Nikolie, odgovarajuci na pitanja predsjednika Odbora, osvmuo se na brojne 
informacije vezane za slucaj „Lora 3” , a kojima raspolaze Udruzenje kojim predsjedava, isticuci da 
je na tadasnji poziv tuziteljke Lidije Vukcevic dao izjavu o stradanju rezervista JNA u navedenom 
slucaju. Tuziteljka Vukcevic je tada ustanovila da nema materijalnih dokaza na osnovu kojih bi 
mogao da sc pokrene postupak. Takode je kazao da nadlezni drzavni organi Cme Gore nijesu trazili 
izjavu od lica koje se vratilo iz kampa Lora u Niksic, prije nego sto je preminulo usljed posljedica 
mucenja. Sto se tice porodica stradalih pripadnika JNA, Nikolie je naveo da imaju odredena prava 
po Zakonu o boracko invalidskoj zastiti i da su se uz pomoc Savezne Vlade, odmah nakon nestanka 
1992. godine, izborili da se ta prava omoguce i porodicama nestalih lica, a vojna invalidnina iznosi 
45 eura do 114 eura. Tim povodom, Nikolie je naglasio da bi trebalo raijenjati Zakon o borackoj 
invalidskoj zastiti, ukazujuci da je i Zastilnik ljudskih prava i sloboda odgovorio na njihovu 
predstavku, konstatujuci da je ta populacija diskriminisana. Takode je naglasio da su Vladine 
komisije, odnosno Ministarstvo rada i socijalnog staranja, zahtijevali od ratnih vojnih invalida da se 
izjasne kao civilni invalid! rata, a ne kao ratni invalid!. Sto se lice Komisije za nestala lica Cme 
Gore, naveo je da ista postoji ali da nije bilo nikakvog djelovanja, te da ima oko cetrdesetak nestalih 
lica na Kosovu i Metohiji '98, '99-ie godine i da su to su uglavnom porodice islamske 
vjeroispovijesti.

Drzavna tuziteljka Tanja Colan Deretic, takode, je kratko dodala da je pomenuto lice 
koje je preminulo usljed posljedica mucenja stiglo u Niksic prilikom razmjene ratnih zarobljenika, 
ali da je preminulo 1993. godine, kao i da ona nije nasla u spisima predmeta njegovu izjavu.

Predsjedavajuci Momo Koprivica kazao je da zna da se Komisija za nestala lica Crne Gore 
nije bavila ni pitanjem nestanka gradana koji su islamske vjeroispovijesti na Kosovu, i da se i u tom 
slucaju pokazala neaktivno, postavljajuci pitanje da li je Komisija za nestala lica Cme Gore postojala 
2004. ili je tada samo djelovala Savezna komisija, te da li je neko od predstavnika te komisije za
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nestala lica Cme Gore, 2004. godine prisustvovao sahrani kada su dopremljeni posmilni ostaci osam 
Niksicana.

Radan NikoHc je dodatno istakao da je Cma Gora imala citavo vrijeme svoju komisiju, 
tadajepostojala drzavna zajednica Srbije i Cme Gore 2003. 2004. godine kada je donesena Ustavna 
povelja Srbije i Crne Gore. Iz crnogorske komisije za nestala lica niko nije prisustvovao sahrani, cak 
ni Jasmin Korac koji je bio na celu Savezne komisije, iz razloga sto je drzava smatrala da ne ireba 
da dode kako se ne bi pravio problem oko porodica. Tada su dosli drugi clanovi komisija iz saveznih 
organa u Niksic i obavili su laj posao kako treba u dopremanju posmrtnih ostataka. U vezi sa tim, 
Nikolic je istakao da kada je formirana Savezna Republika Jugoslavia i kada je kj-ajem mandata 
drzavne zajednice Srbija i Crna Gora prebacena boracko invalidska zastita na nivo drzava clanica, 
Cma Gora je tri ili cetiri mjeseca uskratila sva primanja porodicama poginulih, ratnim vojnim 
invalidima tako da su morali da strajkuju nekoliko dana i da sprijece da se desi strasni incident od 
jednogratnogvojnoginvalida.Tada su, ipak, uspjeli da se izbore da se donese novi Zakon o borackoj 
invalidskoj zastiti kojim su zasticena prava stecena na saveznom nivou. Medutim, tuje izostalo jedno 
od veoma bitnih prava za ostale borce koji nijesu ratni vojni invalidi, odnosno ukinut je boracki 
dodatak, koji i dan danas nemaju. Takode, jos uvijek drzava nema evidenciju boraca, dok u drugim 
drzavama oni imaju zvanicnu legitimaciju borca koju izdaju nadlezna ministarstva za boracku 
invaiidsku zastitu. Takodeje dodao da jedinou nasoj drzavi nije bilo zdravstvene kontrole, u smislu 
post traumatskog stresnog sindroma ratnih veterana, pa su se desavali stravicni zlocini, poput zlocina 
„slucaja Savicevicevic“, kada je momak koji je bio na ratistu, do te mjere obolio da je navece zaklao 
sestru i majku, a ministar zdravlja je kazao da o „takvim slucajevima“ treba da brine porodica.

Predsjedavajuci Koprivica je, u nastavku diskusije, od Bojane Malovic, predstavnice 
NVO Akcija za ljudska prava, zatrazio da pojasni sta tacno pise u njihovom Izvjestaju o primjeni 
slrategije u vczi ratnih zlocina, kada su u pitanju ratni zlocini „Lora 1“ i „Lora 2“.

Bojana Malovic je iiavela da je u ovim postupcima doslo do osudenja pa se postupak zbog 
ratnog zlocina „Lora 1“ vodio zbog ratnog zlocina protiv civilnog stanovnistva, a „Lora 2“ zbog 
ratnog zlocina protiv ratnih zarobljenika, s obzirom da su dvije osobe koje su bile prvooptuzene, 
TomislavDuic i Emilio Bungur, su u bjekstvu i protiv njihje postupak obnovljen 2017. godine tako 
da su oni osudeni prvostepeno. Tomislav Duic je i za „Loru 1“ i za „Loru 2“, osuden u prvostepenom 
postupku tako da se u odnosu na njih jos uvijek ceka pravosnazna presuda.

Predsjedavajuci Koprivica je dodatno postavio pitanje da li je taj izvjesni Tomislav Duic 
bio na nekom nivou upravljanja cijelim vojno istraznim logorom Lora.

Bojana Malovic je potvrdila tu tvrdnju i saopstila da je upravo on bio upravitelj u Lori tako 
da je po tom osnovu i odgovarao, odnosno po tom osnovu je optuzen.

Predsjedavajuci Koprivica je nastavio pitajuci da li neko koje upravitelj ili mkovodi tim 
Vojno istraznim centrom snosi tzv. objektivnu ili komandnu odgovornost o kojoj se toliko govorilo, 
i da li je to lice sada dostupno hrvatskim organima i da li je ono osudeno prvostepenom presudom 
za slucaj ,,Lora 1“ i „Lora 2“.

Bojana Malovic je potvrdila da, koliko su oni u saznanju, da mu je izrecena jedinstvena kazna 
zatvora od osam godina i deset mjeseci.

Predsjedavajuci Koprivica je na kraju Bojani Malovic postavio pitanje da li su tokom 
istrazivanja naisli na podatak da je upravo i Mladen Bajic, koji je bio na celu drzavno tuzilacke
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organizacije u Hrvatskoj, povezivan kasnije kroz javni diskurs sa ovim slucajem i nekom vrsiom 
objektivne odgovomosti.

Bojana Malovic je kazala da na zalost ne posjediije tu infoitnaciju ali da ce se konsultovati 
sa koleginicama i ukoliko neko bude u posjedu takve informacije da ce je naknadno dostaviti.

Braniniir Janjcvic, predstavnik niinistarstva pravde, dopiinio je informaciju u vczi 
predmeta „Lora 1“ i „Lora 2“, navodeci da su u pilanju odvojeni postupci, a da je Hi-vatsko 
pravosude utvrdilo da se radi o islim licima izvrsiocima pa je postupak objedinjen, odnosno spojen 
i osudcno je sest izvrsilaca na kaznu zatvora u rasponu od cetiri do osam godina. GJavni cuvar, lice 
Emilio Bungur, bio je nekih deset godina u bjekstvu i osuden je na cetiri godine i deset mjeseci 
zatvora za „Loru 1“ i za „Loru 2“, tj. izrecena mu je jedinstvena kazna. Tomislav Duic je bio skoro 
15 godina u bjekstvu, nakon toga je zbog komandne odgovomosti za „Loni 1“ dobio sest godina 
zatvora zbog ratnog zlocina ratnim zarobljenicima za „Loru 2“ pet godina i jedinstvena kazna je 
osam godina i sest mjeseci zatvora. Takode je naveo da imaju informaciju da je nepravosnazno 
presudeno u novembiu, i da je za ocekivati da ce biti produzen pritvor.

Predsjedavajuci Koprivica je dodatno upitao koliko je od tih osam lica stajalo u tom 
zapovjednom lancu.

Branimir Janjevic je dodao da je Tomislav Duic bio glavni, odnosno da je on zbog te 
komandne odgovomosti osuden, a da je ovo lice drugo Emilio Bungur, nakon njega otprilikc neki 
drugi lanac, to je ono sto pretpostavljaju s obzirom da izrazava rezervu, i da nisu u posjedu presuda 
u kojima se naravno sve konstaluje ko sta radi.

Bojana Malovic je dodala da Tomislav Duic jeste zapravo taj koji se nalazi u najvisoj 
hijerarhijskoj Ijestvici od svih optuzenih i zbog toga je on i prvi optuzen prvo optuzeno lice u tom
predmetu.

Radan Nikolic je dodao da je u slucaju „Lora 1“ identifikovan je taj „lanac komandne 
odgovomosti" na cijem je celu bio general Mate Lausic koji je bio glavni za vojnu policiju, a Tomo 
Duic je bio upravnik, nije bio zvanicno na nivou logora „Lora“. Takode postoji citav komandni lanac 
imena i prezimena svih tih ljudi koji su se time bavili, a opisani su u knjizi „Posle Jasenovca - Lora", 
koja je proraovisana Ijetos u Niksicu. Takode je naglasio da jeu filmu koji je uraden i svjedocanstva 
koja su dali svjedoci koji su prezivjcli „Loru“ ucestvovala i supruga upravnika „Lore“. Nikolic je 
dodatno istakao frapantnu cinjenicu da su se nad ovim ljudima izivljavali upravo zbog toga sto su
bili Cmogorci.

Predsjednik Koprivica je kazao da jc tacno da su oni muceni i ubijeni zbog svoje pripadnosti, 
a u ovom slucaju je sasvim jasno da su u pitanju ncvine zrtve, tj. klasicni ratni zarobljenici prema 
kojima, shodno medunarodnim konvencijama, omzana snaga koja ih zarobi mora postupati na nacin 
kako to obezbjeduje svojim pripadnicima,. Dakle, oni su tu i izlozeni mucenju i na kraju oduzeto 
im je pravo na zivot nasiljem, zbog toga sto su pripadali kome su pripadali. U daljem izlaganju, 
poslanik Koprivica je zamolio za misljenje Bojanu Malovic u odnosu na to zbog cega su izostaie 
pravnc posljedice iskljucivo u slucaju „Lora 3" a imajuci u vidu da su osudena ova lica za „Loru 1" 
i „Loru 2", a radi se o jedinstvenom Vojno istraznom centru.

Bojana Malovic je kazala da je kljucan momenat taj kakvim dokazima oni raspolazu u 
Zupanijskom odvjetnistvu u Splitu. U vezi sa tim, misljenja je da bi trebalo da krene inicijativa 
od strane Vrhovnog drzavnog tuzilastva i da oni zapravo pitaju Zupanijsko odvjetnistvo u Splitu sta
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je to sto nakon 11 godina toliko koci, da u tom predmetu sve ove godine ne moze da dode do 
opTuzenja, sta to od kljucnih dokaza nedostaje. Tim povodom, upitala je specijalnu drzavnu 
tuziteljku da li u tuzilastvu, s obzirom da su oni prikupili 1) svjedocenja i brojne materijalne dokaze, 
postoji neka opsta slika da se na osnovu makar tih dokaza koji su dostavljeni Tuzilastvu u Hi'vatskoj 
moze ocijeniti ko su ljudi koji su b'ivi za ovo sto je ucinjeno nad craogorskim drzavljanima u logoru.

Tuziteljka Deretic je saopstila da ono sto su oni prikupili, to su odredeni materijalni i 
personalni dokazi, a da ne bi komentarisala nepravosnazne predmete u kojima neko drugi donosi 
odluku. Takode je kazala da im nije poznato koliko podataka i dokaza ima tuzilastvo u Hrvatskoj, i 
da je logicno negdje pretpostaviti da imaju vise podataka i dokaza od craogorskog tuzilastva, ipak 
je krivicno djeio izvrseno na njihovoj teritoriji tako da su u prednosti da utvrde idenlitet ucinilaca.

Bojana Malovic je zeljela da naglasi, da su od drzavnog odvjetnistva dobili infoimaciju, da 
oni ocjenjuju okolnosti samog stradanja, jer da bi doslo uopste do pokretanja na primjer komandne 
odgovomosti za osobe koje su se nalazilc na celnim pozicijama u tom logoru, bilo je neophodno da 
se utvrdi da je taj zlocin izvrsen konkretno u logoru „Lora“ odnosno da su ta lica eventualno ubijena 
u logoru s obzirom da su njihovi posmrtni ostaci pronadeni na teritorijaraa druge drzave. Smatram 
zaista, kazala je Malovic, s obzirom da su sve informacije kojc smo mi dobili sture i odvjetnistvo ne 
zeli jednostavno da kaze sta je konkj'etno preduzelo u ovom predmetu, mislim da se sa neke vise 
instance u drzavi treba uputiti upit Drzavnom tuzilastvu u Splitu i da se jednostavno vidi postoji li 
neka mogucnost da se u Cmoj Gori dokazi koji nedostaju prikupe, pa da im se putem medunarodne 
pravne pomoci oni dostave kao sto je to i ranije bio slucaj.

Predsjedavajuei Koprivica je saopstio da postoje nedvosmisleni dokazi, pocevsi od 
svjedocenja pa dalje, da su se zlocini u „Lori“ odigrali i da su tu izlozeni mucenju, necovjecnom 
postupanju, a samo mucenje predstavlja radnju i bice krivicnog dijela o kojem se govori. Dakle, 
sama cinjenica da je pored ostalog bilo i njihovo prenosenje u Bosnu govori o prikrivanju tog zlocina 
o cemu postoje jasno odredeni dokazi, pa bi bilo neophodno da se kroz ove kanale medunarodne 
pravne pomoci, dodatno sve ono sto je raspolozivo prikupi i plasira. Medutim, veoma vaino da su 
lica koja su osudena za „Loru 1“ i ,,Loru 2“ dostupna hrvatskim organima na celu sa licem koje je 
bilo jedan upravitelj tog logora smili. Koprivica je uvazenu goscu Kasic-Sutkovic pitao, imajuci u 
vidu da je pomenula pitanje reparacije za porodice zrtava i prije svega se fokusirala na pitanja koja 
su i ne materijalne prirode, narocito pruzanje podrske osjeca sigumosti porodicama, kako iz ugla 
potrebe brige za porodicom znava gleda na ovaj slucaj na osnovu onih saznanja i svjedocenja tih 
porodica zrtava.

Mehdina Kasic Sutkovic je kazala, da se mora sloziti sa gospodinom Nikolicem, po pitanju 
zdravstvene zastite za nase borce koji su dolazili, a koji nijesu imali psiholosku podrsku, sto je 
dovelo do jos nekih zlocina, kao i samoubistava koja su nastala pod uticajem traume koju su ljudi 
prezivjeli kako u logoriraa, tako pod ucescem u ratnim ziocinima koji su se dogodili. Kada je rijec 
0 reparaciji, kazala je Sutkovic, nije samo novae ono sto je potrebno njima, psiholoska podrska je 
nesto najpotrebnije ijudima koji dodu, prezive i vrate se sa ratista kao i porodicama zrtava koje su 
stradale kako bi mogli zapoceti neki normalan zivot i bar malo dobiti satisfakeiju. Pored psiholoskc 
podrske, potrebno je pruziti dodatmi zdravstvenu podrsku, potrebno je pruziti dodatnu materijalnu 
sigumost. Materijalne vrijednosti ne mogu nadomjestiti gubitak i to se nikako ne dovodi u pitanje, 
ali mogu bar malo da ublaze i olaksaju na neki nacin zivot tih porodica koje su izgubile svog clana
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porodice. Reparacija se, lakode, jednim dijelom ogleda i u kulturi sjecanja koju mi nemamo, tj. koju 
ne njegujemo. Jedino nevladin scktor je taj koji obiljezava komemoracije ratnili zlocina, dok su jako 
rijetki slucajcvi da drzava pokrene nesto kada je u pitanju komemoracija, sto je, takode, jedan vid 
zadovoljenja pravde i priznanja za raine zlocine.

Takode se nadovezala koiiko zapravo djeca ne znaju o ratniin zlocinima, a ono sto znaju je 
dosta subjektivno i jednostavno nisu relevanlne cinjenice. Jcdina opcija je da se naucemladi narastaji 
i da jednostavno sprijecimo da se nesto slicno opel ponovi, a da sc uvedu ratni zlocini, odnosno 
istorija nasa od 1991. godine pa nadaije, u skolske udzbenike, odnosno istina koja je bazirana na 
cinjenicama i da se nastavnici koji ce je predavati obuce. Ono sto je stvamo bilo sokantno, posto su 
sprovodili istrazivanje prije neke dvije godine, je da svrseni srednjoskolci ne znaju skoro nista, ali 
problem je i da studenli pravnih i politickih nauka znaju veoma malo o ratnim zlocinima. To su 
buduci ljudi koji ce sjutra biti u tuzilastvu, voditi drzavu, a ne znaju za ratne zlocine koji su se desili 
na nasoj teritoriji i za ratne zlocine u kojima je nasa drzava ucestvovala, gdje su poginuli nasi 
stanovnici, nasi drzavljani, ne znaju apsolutno nista. Jednostavno se sistemski mora raditi na tom 
pitanju i moraju se organizovati diskusije na fakultetima, debate, dijalozi, sto vise konferencija. 
Institucije moraju biti mnogo otvorenije prilikom rada i davati mnogo vise infonnacija medijima 
kako bi jednostavno ostali mladi i svi zainteresovani mogii da dobiju relevantne informacije, 
informacije koje su zapravo bazirane na cinjenicama. Na taj nacin bismo mogii da naucimo mJade 
sta se zapravo desilo i da ne ponavljaju greske iz nase istorije, kazala je Sutkovic.

Predsjednik Odbora je naglasio da je upravo i ova aktivnost Odbora ova sjednica i 
formiranje pododbora koji ce se u buducem periodu baviti analizom postupanja drzavnih organa u 
slucajevima ratnih zlocina bez selektivnosti podsticaj, da se pocne razvijati kultura sjecanja i da sc 
ona utemelji u nasem dnjstvu. Ono sto je veoma znacajno reci jeste da, bez kulturc sjecanja, dolazi 
na neki nacin do rehabilitacije ili do nekog legitimisanja ne samo zlocina nego i uopste povreda 
medunarodnog prava. Nekaznjivost zlocina kao i zaboravljanjc zlocina je zapravo pruzanje prava 
onome ko je zlocin uradio i samim tim daje se za pravo zlocinu i zlocincu i negdje mu se oduzima 
onaj podsticaj da to ne cini i da to niko ne smije da cini ubuduce.

Mehdina Kasic Sutkovic se nadovezala na dio oko medija, smatrajuci da su svi svjesni 
koiiko su mediji bili jako oruzje devedesetih a pogotovo sada. U vezi sa tim, naglasilaje daje govor 
mrznje koji svima djeluje onako dosta bezazleno veoma prisutan kako u osnovnim skolama tako i 
srednjim, tako na fakultetima, tako i u ovoj kuci gdje sjedimo sada. Narocito se mora povesti racuna 
da se za svaki zlocin dobije zasluzena kazna, i da se ta kazna primijeni, jer ako pustimo presudene 
ratne zlocince da hodaju slobodno, kakav primjer dajemo. Takode se mora raditi na tome da se 
posalje poruka da niko od zakona i od pravde ne moze pobjeci, da pravda nije selektivna vec da je 
pravda potpuno ista za sve, da su sve zrtve zlocina podjcdnako vazne, i da se moraju kaznjavati 
krivci na adekvatan nacin.

Predsjedavajuci Koprivica, u svojoj rijeci, jepotvrdio da sve sto se navodilo u vezi „Lore‘‘ 
je prvenslveno u fokusu sjednice, a cinjenica je da je bilo govora i o jednom nelacnom podatku, a 
to je da se doslo do pravosnazne presude, a zapravo se nije odmaklo od kriminalnog istrazivanja, 
prostije bi se reklo od izvidaja. Dakle, niko nije ni procesuiran ni optuzen, a kamoli pravosnazno 
osuden u slucaju Lora 3. Dakie, istina o svim zlocinima je neophodna i suocavanje sa prosloscu je 
najvaznije kako bi se doslo do procesuiranja i pravosnazne osude u svim slucajevima ratnih zlocina
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jer bez toga nema ozdravijenja jednog dnastva. Na kraju je postavio jos jedno pitanje gospodi 
Sutkovic, da li u infomiacionom dokumentacionom ceniru kojim raspolazu, a koji su ustupili 
Skupstini Cme Gore, a kojem bi trebalo u narednom peiiodu pristupiti, postoje neki podaci 
Lore.

u vezi

Mehdina Kasic Sutkovic je kazala da smatra da postoje takvi podaci, jer se skupljala 
dokumentacija za ratne zlocine i da sigumo medu knjigama postoje takvi podaci. Na kraju je 
Mehdina kazala da se slaze da je danas na sjednici akcenat na Loru 3, ali se ne smije dozvoliti da se 
umanji bilo koji drugi ratni zlocin, posebno se ne smiju negirati, jer ako bi se negirali ratni zlocini 
apsolutno nikad kao driistvo ne bi dostigli nikakav mir.

Predsjedavajuci Koprivica je naglasio da se na danasnjoj sjednici otpocelo sa 
bavljenjem ovim sJucajem, ne da se ne bi bavili drugim slucajevima ratnih zlocina, jer je u vezi 
sa tim i formiran pododbor, nego prosto da se treba baviti ovim siucajem, koji je tema sjednice i da 
je iz razloga uvazavanja zrtava i potrebe za dolaskom do istine i sagledavanjem sustine i smisla ovog 
stradanja potrebno da svi budu fokusirani upravo na to, da se ne bi dovodio ovaj zlocin u vezu sa 
nekim drugim zlocinom, jer znate dobro, kazao je Koprivica, da su vrlo cesto na zalost na tlu bivse 
Jugoslavije bas zbog neistinitosti, neobjektivnosti, nepristrasnosti, jedan zlocin opravdavali drugim 
ili ako je negdje pocinjen zlocin onda se pokusavalo pribaviti neko opravdanje za njega iii da se 
nesto drugo opravdava. Dakle, sve su to razlozi zbog kojih sam kazao da je potrebno da se bavimo 
ovim sto je i konkretna tema danasnje rasprave. Evo smo razotkrili i ovaj politicki kontekst koji je 
doveo do ovog sporazuma, ali necemo skrenuti fokus ni sa jednog slucaja gdje nije bilo relevantno 
postupanje cmogorskih drzavnih organa i zato smo formirali pododbor. Dakle, to je sustina, kazao 
je predsjedavajuci Koprivica.

Tuziteljka Deretlc je, u zavrsnoj rijeci, saopstila da izrazava zaljenje zbog stradanja svih 
ovih lica, i da joj Je zao sto nije mogla iznijeti vise podataka, ali da je to u interesu istraznog postupka 
koji se vodi i da je crnogorsko tuzilastvo, odnosno Specijalno drzavno tuzilastvo, spremno da 
preduzme sve radnje za koje su zakonom ovlasceni, a u cilju utvrdivanja istine u ovom slucaju.

Predsjednik Odbora Koprivica naglasio je da je jasno da je danas iskazana volja, sto je 
bilo veoma vazno da se cuje. Upravo je i to jedan od produkata ukupne aklivnosti i sav ovaj rad 
daoje jedan podstrek ka tome, kazao je Koprivica, Nadalje je kazao da je i ovo kontrolno saslusanje 
i ovaj dokumentarni film koji je ugledao svjetlo dana; „Zlo proljece 1992. godine“ sacinjen od strane 
Radio Televizije Niksic, (svjedocenja porodica nastradalih, ali i svjedocenja odredenih ljudi koji su 
bili zatvoreni u ovom logom smrti, a prezivjeli ga nekim cudom uz izlaganje velikim mucenjima i 
izivljavanjima), jasno govore da se radi o jednom velikom monstmoznom zlocinu, o jednoj 
strahovitoj povredi medunarodne konvencije o siradanju etickog porelka. Ovaj slucaj je zaista 
posebno bolan za Cmu Goru zato sto su institucije, prije svega izvrsne vlasti, one koje su i 
ucestvovale u slanju tih ljudi na ratiste na bazi vojnih poziva, okrenuli glavu od njih, nisu tezili ka 
istini, nisu tezili da se procesuiraju svi ti zlociiici, nili da se pruzi adekvatna pomoc porodicama tih 
zrtava. Kao stoje receno, Komisija za nestala lica bila je cak i odsutna sa sahrane ovih rezervista i 
pripadnika Jugoslovenske narodne armije i gotovo da nista nije ucinila Sto je porazavajuce i 
skandalozno. Takode, vidi se da je i status porodica ovih pripadnika vojske u sistemu boracko 
invalidske zastite neadekvatan i daleko je, ne samo od idealnog nego i od optimalnog, postenog 
statusa i odnosa drzave. Takode, kazao je predsjedavajuci, da se nada da ce i dokumentaciju kojom
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raspolaze Infonnaciono - dokumentacioni cemar ustupiti odbora i staviti na raspolaganje. Pored 
toga, ukazao je da su se svi uvjerili da je ovaj sporazum, koji je bio dominantna lema ove sjednice, 
zapravo jedan pravni skandal u pravnom poretku Cme Gore, da je prije svega asimetrican u odnosu 
na sporazum koji je iste te godine zakljucila Republika Srbija, da je raspodjela obaveza i mogucnosti 
neravnopravna, da je dovedena Cma Gora u podreden polozaj, odnosno da je neko u ime Cme Gore 
pristao na taj inferioran i podreden polozaj, sto je sianje jedne katasirotaine pomke i unizavanje 
drzavnog dostojanstva. To sc vidi jasno iz postupanja drz.avnih organa u prethodnim decenijama i 
odsustvo volje i inertnost i izbjegavanje obaveza, kao i da su ucinci i rezuhati bili porazavajuci i 
skandalozni. Ove nevine zrtve prosle su stradanje i raspece i nasa je duznost, naglasio je Koprivica, 
da ucinimo makar dvije slvari.

Kao prvo, da se da jedan snazan regularan demokj'atski institucionalan podsticaj onima koji 
su nadlezni da konacno pocnu da radc svoj posao. Doslo je vrijeme da se krene, odnosno da se uradi 
sve ono sto je moguce kako bi se do baja rasvijetiio ovaj zlocin i makar neki pocinioci, neki 
prezivjeli, znamo da postoje odredene sumnje da odredeni pocinioci vise i nisu medu zivima, budu 
privedeni lieu pravde. Imamo i odredena saznanja da je jedan broj njih vec dostupan organima 
Hrvatske, da su liseni slobode i da je krajnje vrijeme da se prosiri proces i za slucaj „Lora 3“. Ovo 
su zlocini koji se istrazuju bez obzira na protok vremena i protok vremena ne sraije biti opravdanje 
za neaktivnost. U tom dijelu, racunamo na novo Specijalno drzavno tuzilastvo, u vezi njih svakako 
postoji ohrabrenje da ce poslupati onoliko koliko mogu i ono sto je do njih u skladu sa zakonom i 
propisima

Dmga stvar koja se moze uraditi jeste zauzimanje jednog civilizacijskog odnosa institueija 
Cme Gore. Naime, ovaj odbor sacinice oejene i stavove, kao i izvjestaj, koji ce uputiti Skupstini da 
zauzme konacno jedan civilizaeijski odnos prema ovim ^vama, prema njihovim porodicama da se 
izrazi osuda tog zlocina konacno i od institueija Cme Gore, da se izrazi pijetet prema njima, da se 
izrazi potreba podrske porodicama, da se unaprijedi i sistem boracko-invalidske zastite u ovom 
smislu i da se pmzi svakako i odgovarajucu podrska porodicama i na onom nematerijalnom planu, 
da se ne osjecaju zapostavljeno i zaboravljeno, da ovi ljudi ne budu osudeni same na monstruozan 
zlocin koji im je pocinjen nego da ne smiju biti osudeni ni na zaborav. Zato je neophodno razvijati 
kulturu sjecanja, smatrajuci da je odrzavanje ove sjednice jedan korak na tom planu.

Predsjedavajuci je na kraju istakao da ce se rad na ovoj temi nastaviti i kroz pododbor koji 
je formirao Odbor za politick! sistem, pravosude i upravu i na taj nacin stvorice se jedan adekvatan, 
javni pritisak, tj. javna potreba da se o ovom stucaju sazna puna istina i da se privedu pravdi svi oni 
koji su se ogrijesili i o medunarodno i o domace pravo i o eticki poredak.

Nakon sprovedenog Kontroliiog saslusanja na temu: „Primjena sporazuma drzavnih 
tuzilastava Crne Gore i republike Hrvatske o saradnji i gonjeiiju pocinilaca krivicnih djela 
ratnih zlocina, zlocina protiv covjecnosti i genocida, sa posebnim akcentom na istragii siucaja 
„LORA 3“, sa 73. sjednice, odrzane J6. januara 2023. godine i 77. sjednice odrzane 6. februara 
2023. godine, Odbor za politicki sistem pravosude i upravu odlucio jc da Skupstijii Crnc Gore 
predlozi na uvid OCJENE I STAVOVE (sest), i na usvajanje PREDLOG ZAKLJUCAKA 
(cetiri):
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OCJENEISTAVOVI
1. Odbor za politicki sistem, pravosude i upravu izrazava snaznu osudu svirepog i 

monstmoznog ratnog zlocina pocinjenog prema gradanima Cme Gore u rezervnom sastavu 
JNA, pripadnicima „niksicke, savnicke i barske grupe“, u vojno policijskom logom „Lora“, 
kod Splita u Hrvatskp), 1992. godine, u nadi da se nikada, nigdje i ni prema kome nece 
ponoviti ovakav zlocin, te iskazuje puni pijetet prema nevinim zilvama ovog zlocina. 
Takode, Odbor izrazava osudu svih ratnih zlocina pocinjenih u svojevrsnom logoru smrti 
„Lora'‘. Odbor smatra da je porazavajuca cinjenica da je ovaj zlocin i do danas nekaznjen, 
da je u vezi sa njim izostala bilo koja ki'ivicnopravna konsekvenca, kako pred nacionalnim, 
tako i pred medunarodnim sudom, sto predstavlja krah elementamih civilizacijskih 
standarda. Odbor je stava da je ncophodna odgovarajuca aktivnost drzave i drustva kako bi 
zlocin u „Lori“ i njegove nevine zrtve bile dio kulture sjecanja i pamcenja.

2. Odbor za politicki sistem, pravosude i upravu, ocijenio je potrebnim, da po prvi put zapocne 
organizovanje kontrolnih saslusanja o ratnim zlocinima i to za pocetak na temu „Primjena 
sporazuma drzavnih tuzilastava Cme Gore i Republike Hrvatske o saradnji i gonjenju 
pocinilaca krivicnih djela ratnih zlocina, zlocina protiv covjecnosti i genocida, sa posebnim 
akcentom na istragu slucaja ,Xora 3“, iz razloga pruzanja institucionalnog podsticaja onima 
koji su nadlezni da urade sve sto je moguce kako bi se do kraja rasvijetlio ovaj, i drugi 
nerasvijetljeni ratni zlocini, te priveli pravdi pocinioci ovih najtezih krivicnih djela. Odbor 
je stava da se ratni zlocini moraju istrazivati bez obzira na protok vremena i da protok 
vremena ne smije biti opravdanje za neaktivnost nadleznih drzavnih organa.

3. Odbor je ocijenio opravdanim raspravu o spomom „,Sporazumu o suradnji i progonu 
pocinitelja kaznenih djela ratnih zlocina, zlocina protiv covjecnosti i genocida, koji su 2006. 
godine potpisali Drzavno odvjeinistvo Republike Hrvatske i Vrhovni drzavni tuzilac 
Republikc Cme Gore, smatrajuci da navedeni sporazum ne pociva na principu 
ravnopravnosti ugovomih strana, ne predvida uzajamna prava i obaveze, te iz razloga sto je 
neophodno bilo posebno apostrofirati odgovomost onoga ko je pristao u ime Drzavnog 
tuzilastva Cme Gore da potpise jednostrani sporazum koji dovodi vlastito tuzilastvo i vlastitu 
drzavu u podreden polozaj, ne pruzajuci mogucnost da se razmjenjuju dokazi kada je u 
pitanju ubijanje i mucenje drzavljana Cme Gore. U vezi sa tim Odbor je stava dajepotrebno 
urgirati revidiranje navedenog sporazuma.

4. Odbor ocjenjuje primamim zadalkom, da svi zlocini bez obzira na to ko je pocinilac, ciji je 
ko drzavljanin, treba da budu procesuirani i privedeni pravdi. U vezi sa navedenim, Odbor 
je stava, da je od izuzetne vaznosti sagledati, sta je od strane tadasnjih organa vlasti preduzeto 
u gonjenju pocinilaca krivicnih djela ratnih zlocina, i koji su rezultali u primjeni tog 
dokumenta. Stoga je potrebno islraziti slucaj „Lora 3“ koji se odnosi na zarobljene pripadnike 
tadasnje jugoslovenske narodne arniije iz Cme Gore i nedvosmisleno saopstiti da je to 
monstruozan zlocin i zlocin bez kazne, zlocin za koji niko do sada nije krivicno odgovarao, 
niti snosio bilo kakve konsekvence.

5. Odbor je ocijenio vaznim da prema porodicama zrtava ovog i dmgih ratnih zlocina treba 
izraziti punu podrsku i postovanje, smatrajuci neophodnim, pored ostalog i unapredenje 
sistema boracko-invalidske zastite. Odbor izrazava puno postovanje prema drzavljanima
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Republike Hrvatske i Dalmatinskom komiteru za ljudska prava, Udnrzenju boraca ratova od 
1990. godine Crne Gore, koji su javnim siavovima i iznosenjem cinjenica otimali ovaj zlocin 
od zaborava, kao i oslalim pojedincima i organizacijama koje su se bavile rasvjelljavanjem 
ovog zlocina i pnazanjem podrske porodicama zrtava.

6. U cilju dostizanja istine i pravde Odbor je ocijenio potrebnim da u naslavku rada Pododbora, 
sa jednim sveobuhvatnim prisiupom i zalaganjem, treba da doprinese rasvjetljavanju 
postupanja organa u slucajevima ratnih zlocina, jer je to osnov za uspostavljanje vladavine 
prava, a takode, i uz pomoc svih zainteresovanih strana koje su spremne da svojim ucescem 
daju adekvatnu podrsku ovom procesu.

PREDLOG ZAKLJUCAKA

1. Neophodno je da Odbor za politick! sistem, pravosude i upravu, odnosno Pododbor koji je 
formirao Odbor nastavi sa organizovanjem kontrolnih saslusanja o ratnim zlocinima iz 
razloga pruzanja institucionalnog podsticaja onima koji su nadlezni da urade sve sto je 
moguce kako bi se do kraja rasvijetlio ovaj i drugi nerasvijetijeni ratni zlocini i kako bi se 
izrazila osuda, i postigla presuda svih ratnih zlocina pocinjenih u svojevrsnom logoru smrti 
„Lora“, bez obzira na protok vrcmena koji ne smije biti opravdanje za neaktivnost nadleznih 
drzavnih organa. Ovo su zlocini koje je potrebno istrazivati sve dok se ne postigne svrha da 
svi akteri koji su ucestvovali u izvrsavanju ovog monstruoznog zlocina odgovaraju za svoja 
djela. U vezi sa navedenim, neophodno je da Specijalno drzavno tuzilastvo, preduzme sve 
potrebne radnje u skladu sa zakonom i propisima kada je istraga o slucaju „Lora 3“ u pitanju, 
kao i za sve osialc slucajeve ratnih zlocina, kako bi se stekli uslovi i priveli pred licem pravde 
pocinioci ovih gnusnih zlocina.

2. Potrebno je pokrenuti inieijativu za revidiranjem ovog sporazuma s obzirom da u navedenom 
sporazumu postoji ocigledna asimetricnost u pravima i obavezama i da je analizirajuci 
podrueje primjene jasno da u momeniu potpisivanja strane ugovomice nijesu bile 
ravnopravne. Takode je neophodno insistirati kod hi-vatskog pravosuda i tuzilastva da i pored 
velikog protoka vreraena istraju na istrazi slucaja "Lora 3". Ne smije se dopustiti da ovaj 
zlocin ostane nekaznjen, da u vezi sa njim izosiane bilo koja krivicnopravna konsekvenca, 
sto je do sada bio slucaj. Neophodno je davati legitiman podsticaj da se o ovom, a i ostalim 
slucajevima ratnih zlocina sazna puna istina i da se privedu pravdi svi oni koji su se ogrijesiii 
0 medunarodno i domace pravo, kao i o eticki poredak i standarde. Neohodno je da se 
preduzmu sve mjere i aktivnosli, kako bi se doslo do procesuiranja svih lica koja do sad 
nijesu procesuirana, a koji su ucesnici ili saucesnici u slucaju zvanom "Lora 3".

3. Skupstina Crne Gore najostrije osuduje pocinjeni ratni zlocin u Lori, i poziva sve institueije 
sistema da zauzmu jedan civilizaeijski odnos prema nevinim zrtvaina ovog ratnog zlocina 
kao i prema porodicama zrtava ovog ratnog zlocina, potrebno je da se iskazuje pijetet prema 
njima, kao i da se unaprijedi sistem boracko-invalidske zastite i da se pruzi odgovarajuca 
podrska porodicama i na nematerijalnom planu, da se ne osjecaju zapostavljeno i

24



zaboravljeno te je u tom pravcu neophodno razvijali i njegovati i kulruru sjecanja. Vazno je 
izvrsiti reparaciju porodica znava, kako materijalnu tako i rehabiliiaciju u smislu pmzanja 
psiholoske podrske, zdravstvene zastite i sto je najvaznije poirebno je da drzava obezfaijedi 
porodicama zrtava dostojanslven zivot i siguiuost, kako bi se pokusala ispraviti 
viSedecenijska nanesena nepravda.

4. Poirebno je iskazati jaku politicku volju po pilanju ratnih zlocina da se konkretno krene u 
razresavanje i kamjavanje i gonjenje zlocinaca kako bi se zadovoljila pravda. Ratni zlocin 
je zlocin protiv covjecnosti tako se mora tretirati i bez obzira sto ratni zlocini ne zastarijevaju, 
svakim danom kojim se ne preduzme apsolutno nisia gubi se mogucnost za prikupljanje 
novih dokaza, za pokretanje novih postupaka. Neophodno je da odgovornost za izvrsene 
ratne zlocine bude iskljucivo individualna, te s lim u vezi, treba osuditi bilo kakav pokusaj 
pripisivanja kolektivne odgovornosti bilo kojem narodu ili nekoj drugoj etnickoj, vjerskoj ili 
slicnoj grupi.

Za izvjestioca Odbora, na sjednici Skupstine, odreden je poslanik Momo Koprivica, 
predsjednik Odbora.

j^edsjednik Odbora 
Kof^nv

u
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